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Linnapäevadest ja Kesk-Eesti laadast
XIII Võhma linna päevad ja 
Kesk-Eesti laat on tänaseks 
ajalugu. Sellel aastal kor-
raldatud üritus oli “masu”-
aegne, kus kõigil, nii korral-
dajatel kui ka toetajatel on 
raskemad ajad kui eelmistel 
aastatel. Sellest hoolimata 

tulime ürituse korraldami-
sega küllaltki edukalt toime. 
Kui meil oleks olnud olemas 
oma laululava koos tualetti-
de ja muu planeerituga, siis 
oleksime võinud kiidelda, 
et linnapäevad ja Kesk-Eesti 
laat läksid hästi korda. Kuid 

täna need „oleksid” ei maksa 
midagi. 

Loodame, et järgmisel 
aastal 30.-31. juulini korralda-
tavad XIV Võhma linna päe-
vad ja Kesk-Eesti laat saavad 
korraldatud veelgi paremini 
ja seda juba oma laululaval.

Ainult seda tahtsingi 
öelda: aitäh kõigile, kes 

linnapäevade ajal oma käsi-
tööd müügiks välja tõid!

Aitäh Mare Siinorile, Milvi 
Müürisepale ja Helvi Mihnole, 
kes müügitöös väga suureks 
abiks olid! Vabatahtlikud, 
nagu tänapäeval kombeks 
öelda.

Soovin kõigile käsitööhu-
vilistele toredaid ideid ja no-
bedaid näppe, et jõulukingid 
valmis saaksid, jõululaadale 
müügiks jaguks, emadepäe-
va näitusele ja…. siis jälle 
linnapäevadele!

Luule Tiirmaa
Võhma linnapäevade 

korralduskomisjoni liige

Käsitöötegijad! Aitäh!

Lapse esimene sõna on 
kui ime, mida vanemad 

pikisilmi ootavad. Sõnad on 
sillaks lapse ja vanema vahel. 
Mida laiem see sild on, seda 
parem on omavaheline kon-
takt. Mida varem ja täiusliku-
malt laps kõnelema õpib, seda 
paremad võimalused saavad 
vanemad oma lapsega side-
mete loomiseks.

Kõnelemise oskus antakse 
edasi põlvest põlve. Väikelap-
se kõne arendamisele mõeldes 
tuleb vanematel eelkõige enda 
kõnesse kriitiliselt suhtuda. 
Lapsega on õige rääkida juba 
siis, kui ta on alles ema üsas. 
Laps kuuleb väljas toimuvat 
alates kuuendast lootekuust. 
Uut ilmakodanikku tasuks 
sündimisest peale võtta arves-
tatava suhtlemispartnerina. 
Temaga räägitakse teemako-
hast juttu, teda kõnetades vaa-
datakse talle otsa. Rääkides 
tuleb olla sõbralik, ilmekas ja 
emotsionaalne, siis tekib lap-
sel kõnelemist kuulates tur-
valine tunne. Ruumis, kus on 
väike laps, ei ole õige kasutada 
kiirustavat, ebakorrektset ja 
pahandavat kõnepruuki.

Arvestades aga kui suure 
edumaa vaimses arengus saa-
vad varakult rääkima hakka-
vad lapsed, tuleks oma lapse 
kõne varasesse arendamisse 
teadlikumalt suhtuda.

Mida siis saaks ja peaks 
tegema, et lapse kõne arengut 
omalt poolt toetada?

Vastsündinu on õppinud 
ümbritsevaid hääli kuulama 
ema üsas olles. Imik hakkab 
juba esimestel elunädalatel 
emaga suhtlema: naeratab, 
pöörab pilku, reageerib kõ-
netamisele käte ja jalgade si-
putamise, pea või pilgu pöö-
ramisega. Ema peaks sellele 
vastama last kõnetades, talle 
asju näidates, neid nimeta-
des, jutustades, lauldes. Kas-
vades hakkab imik üha enam 
oma häält suhtlemisvahendi-
na kasutama. Häälitsemisest 
saab koogamine, koogami-
sest lalin ja esimese eluaasta 
lõpuks suudab enamik lapsi 
moodustada terve rea sõnu 
või häälikupaare.

Teine eluaasta on lapse 
kõne arendamise seisukohast 
väga oluline. Sellel perioodil 
peaks lapsega eriti palju rää-
kima. Kõigest, mis ette tuleb. 
Lapsega koos sooritatavaid 
tegevusi peaks alati saatma 
kõne. Riidesse pannes sele-
tab ema, mida ta teeb, samuti 
süüa andes, mängides, jalu-
tades… Ikka uuesti ja uuesti, 
rahulikult, selgelt, lihtsate ja 
lühikeste, kuid grammatili-
selt õigete lausetega. Mõne-
dele last ümbritsevatele tava-
listele asjadele ja inimestele 
võib küll lapsepäraseid liht-
sustatud nimetusi anda, kuid 
kindlasti mitte kasutada pu-
dikeelt. Teise eluaasta lõpuks 
suudab laps sõnadega oma 
soove väljendada ja lihtsaid 

lauseid moodustada. Ta saab 
aru tegevusega seotud lihtsa-
test korraldustest, mõistab, 
oskab näidata ja tuua tutta-
vaid esemeid, kordab etteöel-
dud sõnu ning fraase.

Kolmandal eluaastal 
hakkab vanema ühepoolne 
monoloog muutuma dialoo-
giks. Endiselt on oluline lap-
sega palju rääkiga, kuid nüüd 
peab vanem suutma olla ka 
kannatlik kuulaja. Laps peab 
hakkama mõistma, et vane-
mad reageerivad sellele, kui 
ta ennast sõnadega väljen-
dab. Žestide või kisa peale 
keegi tema soove enam täit-
ma ei tõtta. Kui lapse öeldud 
sõnast ei olnud võimalik aru 
saada, tuleb seda talle öelda 
ja pakkuda õige sõna hääldus. 
Kolmandal eluaastal tuleks 
alustada ka lihtsate salmide 
ja juttude meeldejätmist ja 
rollimängude mängimist.

Neljandal eluaastal on 
laps oma vanemate vestlus-
partner. Lapse laused muu-
tuvad järjest pikemaks ja kee-
rukamaks. Temast on saanud 
väsimatu küsija, kes võib 
ühte ja sama asja päeva jook-
sul kümneid kordi küsida. 
Kui vanemad soovivad lapses 
kujundada huvi teadmiste 
vastu, tuleb see “mikside” aeg 
lapsega koos kannatlikult läbi 
teha. On oluline, et vanemad 
räägiksid õigesti, sest pideva-
te korduste läbi kinnistub sel-
les etapis kõne grammatiline 

kood. Lapse hääldus muutub 
järjest täpsemaks. Neljanda 
eluaasta lõpuks peaks laps 
olema omandanud kõiki-
de häälikute õige häälduse. 
Probleeme võib valmistada 
vaid „r” kui raskesti häälda-
tav häälik.

Kui mõne hääliku hääl-
damisel on probleeme, siis 
peaks kindlasti pöörduma 
logopeedi poole.

Järgmised aastad kuni 
koolieani täiustub lapse kõne 
pidevalt. Laused muutuvad 
keerukamaks, grammatiliselt 
täiuslikumaks, sõnavara are-
neb. See, kui heaks kõnelejaks 
ja suhtlejaks laps nende aas-
tatega kujuneb, sõltub sellest 
kui palju ja mis tasemel te-
maga suheldakse. Määravaks 
kujuneb suhtluspartnerite 
mitmekesisus ja kõne tase. 
Selles eas on laps väga avatud 
ja kui soovitakse oma lapse-
ga olla lähedane ka siis, kui 
temast saab kord teismeline 
nooruk, tasub tema avatust 
väärtustada, tema usaldust 
austada ja leida aega temaga 
suhtlemiseks.

Lapsed ei ole loodud ühe 
šablooni järgi, igaüks neist on 
unikaalne ja seepärast ei ole 
ka kindlaid norme, mida lap-
se kõne arengut jälgides sil-
mas pidada. Aga on mitmeid 
kindlaid märke, mille puhul 
vanemad peaksid kindlasti 
pöörduma logopeedi poole:
• kui väikelapse kõne ei teki 

või kui tema kõne areng ei 
vasta eale.

• kui pooleaastane laps ei 
reageeri helidele ja temaga 
rääkides ei leia silmsidet. 
Laps ei naerata ega reagee-
ri liigutustega, kui teda kõ-
netatakse. Laps ei lalise.

• kui aastane laps ei ole ha-
kanud ütlema lihtsaid sõnu 
või kui ta ei leia nimetami-
se peale talle igapäevaselt 
tuttavaid esemeid.

• kui kaheaastane laps ei ka-
suta 2-3-sõnalist lauset ja 
ei saa aru lihtsatest korral-
dustest.

• kui kolmeaastane laps ei 
vasta küsimustele kolme-
neljasõnaliste lausetega, ei 
esita ise lihtsaid küsimusi. 
Ei kasuta mitmuse ja mine-
viku grammatilisi vorme.

• kui lapse kõne arengu mis-
tahes etapis tekib seisak või 
tagasiminek.

• kui mõned häälikud lap-
se kõnes puuduvad või ta 
hääldab neid valesti. Kui 
3-4-aastase lapse kõnest 
puudub või moodustub 
valesti rohkem kui kaks 
häälikut, tuleb asjasse juba 
päris tõsiselt suhtuda. Sel-
line arengu eripära võib 
hakata mõjutama kõnest 
arusaamist ning seega ka 
intellekti arengut.

Minuga on mitmel korral 
räägitud logopeedi vajalikku-
sest koolis. Tuginedes eelpool 
öeldule väidan, et koostööd 

logopeediga tuleks alustada 
nii vara kui võimalik. Koo-
liaja alguseks peaks lapsel 
olema välja kujunenud õige 
hääldus, õige grammatiline 
kõne ja automaatne mõtlemi-
ne ehk sisekõne. On loodud 
baas erinevate õppeainete 
omandamiseks. Selles vanu-
ses tegeleb logopeed rohkem 
vigade parandamisega. Mui-
dugi saab ka selles vanuses 
tegelda kõne arendamise ja 
häälduse korrigeerimisega, 
kuid see on siis nagu võidu-
jooks, kus samale distantsile 
lubatakse osa võistlejaid teis-
test hiljem.

Valimisvõitlus on alanud 
ja oleks tore, kui mõne kan-
dideerija prioriteediks oleks 
ka Võhma linna tervishoiu-
teenuste arendamine.

Miks ei võiks perearsti-
keskuse juures mõnel päeval 
tegutseda logopeed, kes aitab 
nii lapsi kui ka täiskasvanuid; 
psühholoog, kes tegeleb üha 
enam leviva depressiooniga; 
füsioterapeut, kes aitab kan-
ged liigesed uuesti liikuma 
saada.

Kui Võhma tahab olla 
sõbralik ja turvaline linn, siis 
võiks ta paremini hoolitse-
da ka oma elanike vajaduste 
eest.

Külli Saarnik
logopeed

Rääkimine kuld, vaikimine hõbe

Linnavalitsuse poolt ta-
haksin siiralt tänada kõiki 
korraldajaid, toetajaid ja ka 
osalejaid.

Aare Järvik
Korralduskomisjoni 

esimees
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Head võhmalased!
2005. aasta sügisel kutsuti mind tööle Võhma linna-
peana. Tookord kaalusin ma päris pikalt, enne kui 
oma nõusoleku tööletulemiseks andsin. Kuigi olin 
omavalitsustes (Kõo vallas ja Paide linnas) töötanud 
1995. aastast alates, oli omavalitsusjuhi töö minu 
jaoks täiesti uus väljakutse. Kui minult täna küsida, 
et kas minu otsus Võhmasse tööle asuda oli tookord 
õige, siis vastan, et oli küll. Mulle on andnud need 
neli aastat palju uusi kogemusi ning see aeg on ol-
nud väga viljakas. See aeg on olnud täis tööd erine-
vate projektidega ja üht-teist on selle aja jooksul ka 
Võhmas muutunud: uuendatud on praktiliselt kõiki 
objekte ja tööd on tehtud kõikides valdkondades. Re-
konstrueeritud on linna haridus- ja kultuuriobjekte, 
infrastruktuuriobjekte, tänavaid, tänavavalgustust ja 
palju muudki.

Hea meel on, et 2006. aastal sai lahenduse Võh-
mat pikalt painanud EBRD laenu saaga ja linna lae-
nukoormus sai viidud seadusega lubatud piirides-
se. Need neli aastat on olnud rahalises mõttes head 
aastad, kuid rõõmu teeb see, et lisaks linnaeelarve 
vahenditele on Võhmasse toodud hulga projektira-
ha – kokku 17,8 miljonit krooni. Projektide toel val-
minud objektid on linna katlamaja masuudireostuse 
likvideerimine, lasteaia piirdeaia rajamine, muuseu-
mi ja vaatetorni rekonstrueerimine, Pargi tänava 
veehaarde rekonstrueerimine, käimasolevatest pro-
jektidest nimetan staadioni rekonstrueerimist, kooli 
spordikompleksi rekonstrueerimist, jäätmejaama ra-
jamist ja linna põhjaosa trasside rajamist. Mõne aja 
eest jõudis maakonnaleht Sakala kirjutada sellest, et 
jõuluks saab Võhma linna põhjaosa omale uued vee- 
ja kanalisatsioonitrassid. Vahetult pärast artikli il-
mumist selgus aga tõsiasi, et ehitustööde algus viibib 
veidi ja tööd algavad alles uuel aastal. Tänaseks on 
läbi viidud riigihange trasside ehitamiseks, sõlmitud 
töövõtuleping ehitajaga, sõlmitud sihtfinantseerimis-
leping KIK-iga ning lepingute järgi peavad tööd ole-
ma lõpetatud 2010. aasta juulis. Kurb on, et levimas 
on kuulujutt – justkui trasse ei tulegi – kinnitan, et 
trassid linna põhjaossa tulevad ja on valmis järgimi-
se aasta juulis. Kõik, kes soovivad teha oma kinnistul 
ettevalmistustöid trassidega liitumiseks, saavad tras-
side ehitusprojektiga tutvuda linnavalitsuses.

Kindlasti ei ole kõik senitehtu olnud veatu ja en-
dal on mul natuke kurb meel laululava projekti veni-
mise pärast. Kuna olen hariduselt ehitusinsener, siis 
pööran ehk liialt tähelepanu betoonile ja asfaldile, 
mitte niivõrd inimestele.

Tänaseks hakkab minu nelja-aastane linnapea pe-
riood lõppema ja aeg on teha kokkuvõtteid ja anda se-
nisele tööle hinnangut. Omavalitsusjuhi töö on juba 
kord selline, et väga pikalt ei saa oma tulevikku ette 
planeerida ja volikogu võib linnapea ametist vabas-
tada praktiliselt igal volikogu istungil. Nüüd on kätte 
jõudnud kohalike omavalitsuste volikogude valimise 
aeg ja sellega seoses saab hinnangu linnavolikogu ja -
valitsuse tööle anda iga linnakodanik. Kuna olen Kõo 
valla elanik, ei saa ma ise kandideerida Võhma lin-
navolikogusse. Kuigi mõnedki inimesed tegid mulle 
ettepaneku ennast Võhmasse sisse kirjutada, et siis 
volikogusse kandideerida, ei teinud ma seda ja ma ei 
pea sellist fiktiivset sissekirjutamist ka õigeks.

Täna on mitmed inimesed minult küsinud, et 
kas ma oleksin nõus Võhmas linnapeana jätkama 
järgmised neli aastat ja ma olen selleks ka nõusoleku 
andnud. Olen valimisliidu Võhma linnapeakandidaat 
ja minu jätkamist linnapeana toetavad ka valimis-
liit Hooliv Võhma ja Eesti Keskerakond. Seega, hea 
valija, kui oled senitehtuga Võhmas rahul, arvad, et 
Võhma on arenenud õiges suunas ja sarnane areng 
võiks jätkuda, siis tule kindlasti valima ja hääleta 18. 
oktoobril valimisliitude Võhma või Hooliv Võhma 
või Keskerakonna nimekirjades olevate kandidaatide 
poolt. Nendes nimekirjades on palju tublisid inime-
si ja kindlasti leiad nimekirjast inimese, keda soovid 
näha enda esindajana Võhma linnavolikogus.

Kui aga valimistulemus kujuneb teistsuguseks ja 
Võhma linnapeana ei jätka mina, vaid keegi teine, siis 
tahan kõiki võhmalasi tänada meeldiva koostöö eest 
ja soovida Võhmale kiiret arengut.

Võhma Linnavolikogu istungilAvo Põder

Linnapea veerg 23. juuli erakorraline is-
tung

Päevakorras oli:
1. Võhma Gümnaasiu-

mi õpetajate palgamäärad 
ja klassijuhataja tasu. (A. 
Järvik)

Riigieelarvest rahastata-
vate õpetajate palga alam-
määrad muudetakse Vaba-
riigi Valitsuse 25. juuni 2009. 
a määrusega nr 101.

Vabariigi Valitsus otsus-
tas munitsipaalkooli õpeta-
jate 4% palga langetamise, 
seega õpetajate palga alam-
määrad jäävad 2009. aasta II 
poolaastal 2008. aasta tase-
mele.
Otsustati: (poolt 7, vastu 1)  

Võtta vastu määrus nr 11 „ 
Võhma Gümnaasiumi õpe-
tajate palgamäärad ja klassi-
juhataja tasu”.

2. Võhma linnapea pre-
meerimine ja lisatasu maks-
mine (L. Kuld)

Tulemusliku töö eest ja 
seoses 45. juubeliga pre-
meerida Võhma linnapea 
Avo Põtra (Põder) rahaliselt 
ja maksta ühekordset tasu 
2000 kr, abilinnapea Aare 
Järviku puhkusel viibimi-

se ajal 03.08.-02.09.2009. a 
maksta Võhma linnapea Avo 
Põdrale täiendavate tööko-
hustuste täitmise eest lisata-
su 30% oma palgamäärast.
Otsustati: (poolt 6, vastu 2)
Võtta vastu otsus nr 19 

“Võhma linnapeale lisatasu 
maksmine” ja otsus nr 20 
“Võhma linnapea premeeri-
mine”.

27. augusti korraline is-
tung

Päevakorras oli:
1. Võhma linna arengu-

kava 2009-2017 I lugemine 
(A. Järvik)

Toimus arengukava aru-
telu.

Otsustati (poolt 7, era-
pooletuid 2, vastu ei ol-
nud): Lõpetada Võhma lin-
na arengukava 2009-2017 I 
lugemine ja võtta järgmisel 
istungil II lugemisele, aren-
gukava muudatusettepane-
kud esitada Aare Järvikule 
07.09.2009. a.

2. Kinnistu Kauba tn 10 
võõrandamine otsustuskor-
ras

Otsustati ( poolt 9, vas-
tu ja erapooletuid ei olnud): 

Võeti vastu otsus nr 21 „Kin-
nistu Kauba tn 10 võõranda-
mine otsustuskorras”.

3. Võhma linnapäevade ja 
Kesk-Eesti laada kokkuvõte

Kuulati A. Järviku ette-
kannet linnapäevade tulu-
de-kulude kohta.

Informatsioon
A. Põder informeeris vo-

likogu:
1) seoses linnapäevade 

ja kohtukutsega (Tartu Hal-
duskohtu menetluses on 
Ruth Laeva ja Mati Kaasiku 
kaebused Võhma linna vas-
tu detailplaneeringu alga-
tamisest keeldumise peale 
– kohtuistung 05. oktoobril 
2009) tutvustas A. Põder

• Konsultatsiooniettevõ-
te Hendrikson & Ko koosta-
tud Võhma linna kavandata-
va laululava mürahinnangut 
(http://www.Hendrikson.
ee/?m1=93)

• Õiguskantsleri 03.08.09 
ettepanekut rikkumise kõr-
valdamiseks;

• Tervisekaitse Inspekt-
siooni 23.08.09 kirja seoses 
müraprobleemidega: 31.07.-
01.08. avalikul meelelahu-
tusüritusel muusika ja kõne 

esitamisest põhjustatud 
õhumüra helirõhutaseme 
mõõtmisel;

2) Gümnaasiumi spor-
dikompleksi rekonstrueeri-
misest – ehitajad graafikust
maas (tähtaeg 23.10.), põh-
juseks puitpõranda tegemi-
ne;

3) põhja vee- ja kanali-
satsioonitrasside ehituse al-
gus lükkub ilmselt uue aas-
ta algusse, kuna ehitajatel 
tööde lõpetamine eelmisel 
objektil;

4) jäätmejaama projektist 
– tellijaks KEJHK; palusime 
pikendust; riigihanke kor-
raldamine oma jõududega 
tuleb linnale odavam; mõist-
lik teha enne aasta lõppu;

5) hakkepuidu katlama-
jast – ERF programmist, 
taotlejaks AS Võhma ELKO, 
tehtud tasuvusuuring.

Järgmine volikogu korra-
line istung toimub 24. sep-
tembril 2009 kell 17.00 lin-
navalitsuse I korruse saalis.

Leida Kuld
Linnavolikogu esimees

Põhilisteks teemadeks 
kohapeal on kohaliku 

omavalitsuse (KOV) juhti-
mine, inimeste heaolu ning 
linna-valla areng.

Eelmistest kohalike 
omavalitsuse valimistest on 
möödunud neli pikka aas-
tat. Majanduslikult oli see 
hea aeg, kuid see ei tähen-
da, et valitsemine kergem 
oleks olnud. Neid, kes kai-
kaid kodaratesse loobivad, 
jätkub. Sellest on olnud le-
hest lugeda ja oma silmaga 
näha. Meedias kajastatakse 
küll informatsiooni ena-
masti selle nurga alt, mis 
tellijale sobib.

18. oktoobril on tulemas 
järjekordsed kohaliku oma-
valitsuste valimised. Valijal 
on võimalus näidata suhtu-
mist oma valla/linna kui ka 
riigi juhtimisse.

Valitsuse tehtud eba-
proportsionaalsed kärped 
on tühjendanud ka omava-
litsuste rahakotte. Rohkem 
kui miljardi krooni võrra 
on vähendatud ainuüksi 
investeeringuteks mõeldud 
eraldisi, maha on mängitud 
kohalike omavalitsuste tu-
lubaasi, täitmata on jäetud 
suuresõnalised lubadused 
lasteaedade ja muu koha-
liku infrastruktuuri aren-
damiseks. Kohalike post-
kontorite ja metskondade 
likvideerimise ning ühis-
transpordi piiramise taga-
järjel on avalike teenuste 
kättesaadavus maapiirkon-
dades, külades ja väikeasu-
lates oluliselt halvenenud.

Reformierakonna ja 

IRL-i poolt läbi surutud 
maksutõusuga on pandud 
inimesed kinni maksma va-
litsuse vigu ja tegematajät-
misi. See ohustab eestluse, 
eesti keele ja kultuuri järje-
kestvust.

IRL-i poolt kavandatav 
pensioni langetamine hõõ-
gub veel süte peal. Eks hal-
vad otsused tehakse pärast 
kohalikke valimisi, kirjuta-
vad ajalehed.

Meil on tubli linnapea 
Avo Põder, ta on raskuste-
le vastu pidanud. Linnale 
oleks kasuks, kui ta jätkaks 
oma senist tööd. Ta vaatab 
linna arengut kuus-seitse 
aastat ette.

Võhma linna eelar-
ve 2009. a oli planeeritud 
39104170 krooni. Linna 
arenguks on linnapea Avo 
Põdra poolt koostatud pal-
ju projekte.

Pidevalt on parandatud 
teede heakorda, asfalteeri-
tud on 1,4 km teid, rajatud 
on mustkattega ja valgus-
tatud kõnniteid pargis. Ra-
jatud on kanalisatsiooni- ja 
veetrasse, toimib jäätmeveo 
süsteem. Pargi tänaval uue 
pumpla tööle rakendamise-
ga viidi linna joogivesi nor-
mi. Renoveeritud on laste-
aia ja gümnaasiumi ruume. 
Jätkatud on ka spordirajatis-
te parandamist. Uus korv-
palliväljak valmis eelmisel 
aastal, gümnaasiumi spor-
dikompleksi renoveerimine 
käib, paralleelselt renovee-
ritakse ka kooli staadioni. 
Laste mänguväljakud on 
hoitud korras.

Oleme väärtustanud 
kodulinna ajalugu ja kul-
tuurielu. Avatud on ajaloo-
muuseum, kus korraldatak-
se ka näitusi. Renoveeritud 
on muinsuskaitse all olev 
tuletõrjesaal. Seal hakkavad 
toimuma volikogu istungid 
ja kus juba tööd lõpetav vo-
likogu viib läbi oma viimast 
istungit.

Seoses majanduslangu-
sega on kõigis allasutustes 
rakendatud kokkuhoiure-
žiimi. Septembrikuu voli-
kogus peame tegema nega-
tiivse lisaeelarve, vaatame 
läbi kulud-tulud ja üksik-
isiku tulumaksu laekumise 
tulemused.

Järgmisse aastasse jää-
vad projektid koos linna 
omafinantseeringuga on:
•  linna põhjaosa vee- ja ka-

nalisatsioonitrasside ehi-
tuse algus;

•  jäätmejaama projekt;
• laululava ehitamise pro-

jekt.
Plaanitav linnaeelarve 

jääb aasta lõpuks 27,5 mil-
jonit krooni.

2. septembril 2009. a 
arutasime linnapea Avo 
Põdraga linna probleeme 
ja eelseisvate KOV vali-
mistega seotud küsimusi. 
Võhmas läheb valimiste-
le välja mitu erakonda ja 
kaks valimisliitu. Mina ise 
kandideerin valimisliidu 
Hooliv Võhma nimekirjas. 
Avo Põder andis nõusoleku 
olla ka valimisliidu Hooliv 
Võhma linnapea kandidaa-
diks osalemisel valitavaks 

järgmiseks neljaks aastaks. 
Oleme nõus koostööd tege-
ma kõigi huvigruppidega, 
kes toetavad Avot.

Nende aastate jook-
sul on olnud hea koostöö 
linnapea, linnavalitsuse ja 
ametnikega. Paljud linnale 
olulised ettevõtmised on 
õnnestunud, paljud plaa-
nid vajavad veel elluvii-
mist. Kahju, et planeeritav 
laululava ehitamine tekitas 
probleemi ja negatiivse kõ-
lapinna. Loodame siiski, et 
leiame seegi kord kõiki ra-
huldava lahenduse.

Töötamine volikogu esi-
mehena on andnud mulle 
palju uusi teadmisi, koge-
musi, kohustusi, suhtlemist 
kohalike inimestega, ar-
vestamist nende murede ja 
soovidega. Tagasi vaadates 
on aeg möödunud töiselt.

Hoolin Võhma rahvast, 
heakorrast, Võhma edasi-
sest arengust – see on minu 
kodulinn ja soovin, et kõigil 
oleks kodus hästi.

Tänan linnarahvast, vo-
likogu ja linnavalitsust se-
nise koostöö eest ja soovin 
uuele valitavale volikogule 
jõudu ja jaksu linna edasisel 
arendamisel.

Lugupeetud linnarah-
vas, teil on 18. oktoobril 
võimalus näidata oma ar-
vamust ja valida uus tegus 
volikogu.

Leida Kuld
Linnavolikogu esimees

Vaade taha ja vaade ette
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Kütteperiood on algamas ning viimane aeg pühkida korstnad ja kor-
rastada kütteseadmed.

Oluline on kogu küttesüsteem kriitilise pilguga üle vaadata – ega kuskilt 
suitsu sisse ei aja, et lõõrides, pliitides, soemüürides, ahjudes ega korstna-
tes poleks pragusid. Samuti tuleb kontrollida, ega korsten pole pigitunud, 
kas tahmaluugid on kindlalt kinni. Aastaringse puiduga kütmise korral tuleb 
kütteseadet ja lõõre puhastada kaks korda, hooajaliselt kasutatavaid üks 
kord enne kütteperioodi algust ja gaasikütteseadmeid üks kord aastas.

Pühkimata korstnalõõrides süttinud tahm kuumutab korstna üles, leegid 
tungivad pragudest välja ning tuleõnnetus on möödapääsematu. Et tule-
kahju ära hoida peab ahju ja korstnat järjepidevalt hooldama.

Viimane aeg pühkida korstnad!

Korstnapühkija Võhmas 28.-29. septembril.
Hind käibemaksu tõusu võrra kõrgem.

Päästeteenistus kutsub maa-
omanikke korrastama oma 

maad just sügisel, et kevadised 
kulupõlengud ei kahjustaks teie 
maid. Sel aastal oli Lõuna-Eesti 
kuues maakonnas ligi 300 kulupõ-
lengut. Mitmel korral põlesid lõk-
kest süttinud kulust maha hooned, 
neist kahel korral süttisid hooletu 
lõkke põletaja naabri kõrvalhoo-
ned.

Kui maaomanik on oma maa-
valdused kenasti hooldanud, aitab 
see ära hoida juhuslikust suitsuko-
nist või ka suure tuulega elektrilii-
nide kokkupuutest tekkinud säde-
metest põhjustatud kulupõlengud. 
Ja miks mitte ka naabrile meelde 

tuletada sügist maade korrastust, 
sest tule levik maavalduste piire ei 
tunne.

Vastavalt 2008. aasta 1. augus-
til jõustunud keskkonnaministri 
määrusele „Metsa ja muu taimes-
tikuga kaetud alade tuleohutus-
nõuded” on kulupõletamine kee-
latud.

Ohutusnõuanded leiate ka 
päästeteenistuse kodulehelt www.
rescue.ee. Päästeala infotelefonilt 
1524 saab infot korstnapühkijate 
kohta.

Lõuna-Eesti Päästekeskus

Suvi on märkamatult läbi saa-
mas ning saabunud uus koo-

liaasta. Iga uue algusega, nii ka 
kooliaastaga kaasneb nii rõõme 
kui muresid. Paljud on veel oma 
mõtetega suves ning kooli laine-
le jõudmisega võib olla raskusi. 
Ka liiklus on tänavatel muutunud 
agressiivsemaks, liiklusvahendite 
arv on kasvanud ning sageli on ka 
juhid muutunud hoolimatuteks. 
Pole ju midagi traagilisemat, kui 
laps oma kooliaasta alguses koo-
liteel liiklusõnnetuses surma või 
raskelt vigastada saab.

Kooliaasta alguses on heaks tra-
ditsiooniks üle vaadata laste ja noor-
te kasvamise ning kasvatamisega 
seonduv: mida võiks, saaks ja tahaks 
igaüks meist teha, et tuleviku Eesti 
saaks parem? Võib üsna julgelt väita, 
et lapsed ja noored ei saa tänapäeva 
liikluses kannatada enam seetõttu, 
et nad lihtsalt ei teadnud, kus ja kui-
das võib teed ületada või kellel on 
mingi manöövri puhul eesõigus. In-
fot on ümberringi meeletult. Kodu, 
kool, ajakirjandus ja virtuaalkesk-
kond pakuvad seda nii palju, et laps 
paratamatult ei suuda kõike vastu 
võtta ning olulist ebaolulisest erista-
da. Seetõttu peame rohkem valima, 
millest ja kuidas rääkida ning milli-

seid sõnumeid rõhutada. Tänapäeva 
liikluskeskkond on sedavõrd kirju ja 
keeruline, et esivanematelt päritud 
ohutusalased juhtnöörid stiilis „vaa-
ta, et sa auto alla ei jää” on ilmselgelt 
ebapiisavad.

Lapsed õpivad käituma täiskas-
vanu jälgedes, seega on iga täiskas-
vanud inimese kohus anda teedel-
tänavatel liigeldes lastele järgimist 
väärivat eeskuju. Lapsevanemad 
peaksid leidma aega ja andma õpe-
tussõnu, kuidas käituda tänaval. 
Tehke selgeks lapse koolitee. Vaja-
dusel käige see koos läbi. Ja mitte 
üks, vaid mitu korda.

Kõige rohkem õnnetusi juhtub 
tänavat ületades. Seetõttu ei tohi 
kiirustada juba peatunud sõiduki 
varjust tee ületamisega. Ohtlik on 
seisva auto varjust teele rutata. Kõi-
ge õigem ja ohutum on lasta bussil 
ära sõita ja alles siis sõiduteele as-
tuda. Kui aga tegemist on pikemat 
aega seisva suure veoautoga, on 
mõistlikum mööda teepeenart või 
kõnniteed tükk maad edasi liikuda 
kohta, kus seisev veoauto enam teed 
ei varja.

Ületa teed ristmikul või mööda 
ülekäigurada. Ristmikul on sõiduki-
juhid üldjuhul tähelepanelikumad ja 
ka kiirused on seal väiksemad, kuid 

ka siin tuleks meeles pidada üht 
põhitõde – jalakäijana veendu, et 
sõidukijuhid on sind märganud.

Jätke meelde, et tiheda liiklusega 
tänav pole mängupaik. Bussiga kooli 
sõites kipuvad bussi ootavad lapsed 
tihtipeale jooksma ja üksteist taga 
ajama ning mänguruumi suurenda-
ma sõidutee arvelt.

Kuna peagi algab pime aeg, siis 
muretsege lapsele helkur ja kontrol-
lige selle kandmist. Samas ei tohiks 
unustada helkuri kandmist ka täis-
kasvanud.

Samas soovin, et lastevanemad 
tunneksid huvi ja pööraksid tähe-
lepanu ka suurematele lastele ning 
sellele, millega nende lapsed väljas-
pool kodu tegelevad. Alla 16-aasta-
sed lapsed ei tohi täiskasvanud saat-
jata viibida peale 23.00 tänaval.

Loodan, et iga lapsevanema soov 
on, et tema poolt kooli saadetud laps 
sealt õhtul ka tervena ja õnnelikuna 
koju tagasi jõuab.

Soovin kõikidele kooliminejate-
le meeldivat kooli algust ja ohutut 
kooliteed.

Harry Andresson
Suure-Jaani 

konstaablijaoskonna 
komissar

Valitsus kiitis 27. 
augusti istungil heaks 

seadusemuudatused, mis 
ühtlustavad puude raskusastme 
ja püsiva töövõimetuse 
tähtajad. Samuti on tulevikus 
teatud juhtudel võimalik puude 
raskusaste tuvastada varasema 
kolme aasta asemel kuni viieks 
aastaks.

Seadusemuudatus võimaldab 
tööealistel puudega inimestel ühi-
tada korduva ekspertiisi tegemise 
ja püsiva töövõimetuse ning puude 
raskusastme kehtivuse tähtajad.

Seni sai puude raskusastet 
määrata kuni kolmeks aastaks 
ning püsivat töövõimetust kuni 
viieks aastat. Muudatusega need 
tähtajad ühtlustatakse, et püsiv 
töövõimetus ja puude raskusaste 
oleks võimalik määrata samaks 
perioodiks – näiteks kestusega 
kuus kuud, üks aasta, kaks aas-
tat, kolm aastat või viis aastat. Kui 

püsiv töövõimetus tuvastatakse 
tähtajaga viis aastat, siis on põh-
jendatuse korral võimalik määrata 
sama tähtaeg ka puude raskusast-
me kehtivusele. Ka pensioniealis-
tel puudega inimestel on võimalik 
tuvastada puude raskusaste kuni 
viieks aastaks varasema kolme 
aasta asemel. Puude tuvastamise 
tähtaeg lastele jääb endiselt kuni 
kolm aastat, kuna laste tervisesei-
sund muutub kiiremini kui täis-
kasvanutel.

Muudatusega väheneb pere- 
või eriarstide töökoormus ning 
inimesel on vähem asjaajamist, 
kuna mõlemad otsused tehakse 
ühel ajal.

Ühtlasi pikeneb ka töövõime-
tuspensioni taotluse esitamise 
tähtaeg kolme kuuni otsuse tege-
mise päevast.

Eli Lilles
Sotsiaalministeeriumi 

pressiesindaja

Korrasta maavaldused!

Töövõimetuspensioni ja puude 
raskusastme taotlemise kord 
muutub

Kuidas, ei midagi? Mäletad, naabri-
naine rääkis sulle, kuidas uutmoo-

di õunamoosi keeta, laps õpetas täitsa 
mitu uut ingliskeelset sõna... Tähendab 
õppisid küll!

Tõsi on, et õppimine leiab üha roh-
kem kõlapinda. Nii toimub sellelgi aastal 
2.-9. oktoobrini XII täiskasvanud õppija 
nädal (TÕN), mil inimeste õpijulgust 
taas tunnustatakse.

Traditsiooniks saanud avaüritusel, 
sedapuhku 2. oktoobril Põltsamaal, astu-
vad lavalaudadele Eesti aasta õppija, koo-
litaja, koolitussõbralikum organisatsioon 
ja omavalitsus.

On hea tõdeda, et esile tõstmist leiab 
ka miski, mida meetriga mõõta ja kulla-
kottides kaaluda ei saa – elukestev õpe ja 
õppimissõbralikkus.

Ehk on just Euroopa Liidu loovuse ja 
innovatsiooni aasta sobilik oma ellu muu-
tuste ja uuenduste toomiseks? Laenates 
Viljandimaa aasta õppija kandidaadi Raul 
Järve sõnu: „Minu arvates täiskasvanu-
õppega on sama lugu, mis paljuräägitud 
innovatsiooniga. Tihti mõeldakse, et see 
peab olema midagi suurt, keerulist ja 
teaduslikku. Võib, aga ei pea. Eelkõige on 
tähtis, et oskust ja teadmisi kasutatakse ja 
need aitavad meil midagi kiiremini, pare-
mini ja odavamalt teha või saavutada.”

Loo algusse naastes on selge, et sa 
oled õppimisega alustanud. Järgmine 
samm on teha seda teadlikult. Enese-
arendamise teel ei pea saavutusi tingima-
ta harjumuspäraste edu parameetritega 
mõõtma. Kui tänu õppimisele pole kohe 
tulnud palgakõrgendust või kõrgemat 
ametikohta, ei tohiks käega lüüa. Tegelik 
kordaminek on see, et julged otsustada 
ja muuta oma elu, küllap tuleb siis kõik 
muu nagunii. Investeering iseendasse on 
jääv.

Õppimine avab ukse võimalustele. 
Alusta juba täna ja usu, homme vaatad 
maailma uute silmadega!

Külliki Steinberg
ETKA Andra

Ohud kooliteel

Mida sa eile õppisid?
KUULA: 
•Vikerraadios igal reedel „Huvitaja” saates kell 10-11 juttu täiskasvanuharidusest. 
Järelkuulatav: www.err.ee

VAATA:
• ETV ekraanil alates 5. septembrist igal laupäeval kell 18 saade „Tagatargemad”. 
Järelvaadatav: www.err.ee

LOE:
•Ajakirja „Õpitrepp” teine number ilmus 15. septembril. Küsi kohalikust raamatu-
kogust ja omavalitsusest või loe: www.andras.ee

INFORMATSIOONI ÕPPIMISVÕIMALUSTE KOHTA LEIAB:
1) Haridus- ja Teadusministeeriumi kodulehelt www.hm.ee rubriigist „Õppijale”;
2) kutseõppeasutuse või kõrgkooli täiskasvanute koolituse osakonnas on võima-
lik osaleda erinevatel kursustel, info õppeasutuse koduleheküljelt ja 
www.hm.ee/tasutakursused;
3) vabahariduslikus koolituskeskuses (rahvaülikool, rahvakool, huvialakool) on 
samuti võimalik osaleda erinevatel kursustel. Info: www.vabaharidusliit.ee ja koo-
lituskeskuste kodulehekülgedelt.

Õpibussi graafik
Viljandimaal
Laupäev, 
03. oktoober 2009
09.00 
Viljandi turg

13.00  
Viiratsi rahvamaja

14.30  
Väluste  
raamatukogu

Leelo Tungal on kirjutanud:
“Raamatukogu on raamatu kodu –
seal on ta rahul,
kui tolmu ei kogu,
kui teda loetakse rõõmuga taas ja
voodisse võetakse vahel ehk kaasa....”

Võtame siis seda üleskutset kuulda ja vaatame üle oma kodused 
raamaturiiulid – kas on ehk sinna jäänud mõni raamatukogu 

raamat? Sellisel juhul palume, tagastage need.

Võhma Linnaraamatukogu töötajad Eha ja Maire
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18. oktoobril sel aastal ot-
sustame taas Võhma tule-
viku üle. Kes jätkavad meie 
kodulinna elu edendamist, 
sõltub Teist, head valijad. 
Isamaa ja ResPublica Liit 
(IRL) on valmis kandma 
vastutust Võhma arengu ja 
meie ühise tuleviku eest. 
Võhma on täna ca 1400 ela-
nikuga väikelinn. Ühise te-
gutsemisega saame muuta 
oma kodulinna veelgi meel-
divamaks.

Lähtume põhimõttest, 
et hea elukvaliteet peab 
Võhmas olema tagatud nii 
lastele, tööinimestele, eaka-
tele kui ka linna külalistele. 
Meie eelistused on kvali-
teetne haridus, terved ja ra-
hulolevad linnakodanikud, 
edukas ettevõtlus, tõhusalt 
juhitud turvaline linn.

IRL Võhma Linnavoli-
kogu liikmekandidaatide 
plaanid järgmiseks neljaks 
aastaks:
• Kõige suurem väärtus on 

inimene. Pere on riigi 
alusmüür. Rohkem hoo-

livust, inimlikkust, salli-
vust, üksteise ärakuula-
mist. Austagem rohkem 
üksteist.

• Püüame suurendada laste-
ga perede kindlustunnet 
tuleviku ees. Kohalik oma-
valitsus peab veel rohkem 
väärtustama peresid, kus 
kasvavad lapsed.

• Leiame linnaeelarvest va-
hendeid, et rohkem do-
teerida laste osalemist 
huvialaringides ja spordi-
treeningutel.

• Peame vajalikuks Võhma 
heakorra parandamist – 
suurem koostöö kinnistu-
te omanikega, kelle krun-
did on sageli hooldamata 
ja ehitised varemeis.

• Hädavajalik on kõikide 
eramute (linna põhjaosa) 
ühendamine ühisveevär-
gi- ja kanalisatsioonisüs-
teemidega.

• Leiame vahendid väikese 
katusealuse rajamiseks, 
mis võiks olla turg.

• Turvalisuse suurenda-
miseks leiame vahendid 

turvakaamerate paigalda-
miseks.

• Vaatame läbi linnaeelar-
vest palka saavate töötaja-
te töötasud ja korrigeeri-
me palgaskaalat.

• Julgustame korruselamute 
korteriomanikke moo-
dustama korteriühistuid, 
korraldame vastavaid 
koolitusi. Võhma ELKO, 
kes seni korruselamuid 
haldab, peab hoogsamalt 
tegelema majade soojus-
tamisega.

• Kohaliku omavalitsuse 
tegevus peab olema läbi-
paistev ja avalikustatud, 
selge ja arusaadav kõikide-
le linnakodanikele. Enne 
suurte projektide kavan-
damist tuleb õigeaegselt 
linnajuhtide kavasid lin-
naelanikele tutvustada. 
Taastame regulaarsed 
linnajuhtide kohtumised 
linnaelanikega.

Võhma on meie kodu

Identiteedi manual

Logo

4

Logo moodustub tervikuna
piktogrammist, tähelühendist ja
sõnalisest nime väljakirjutusest.

minimaalne vähendus

10 mm

nr 101 URMAS FELDMANN
Füüsilisest isikust ettevõtja
Abipolitseinik
Kaitseliidu Sakala maleva 
Võhma rühma pealik

nr 102 VELLO LEHTLA
Töötanud autojuhina
Tegeleb pottsepatööga
Hobiks koroonamäng

nr 103 ANTS PÄRNA
Tallinna Pedagoogiline Instituut (lõpetanud 1978. a)
Füüsikaõpetaja Juurus 1978-1982
Võhmas 1982. aastast; 20 aastat Võhmas füüsika-
õpetaja
Okt 1993 – veebr 2002 Võhma Linnavolikogu esi-
mees
Veebr 2002 – okt 2005 Võhma linnapea
Sept 2007 Järvamaa Kutsehariduskeskuse füüsika-
õpetaja

nr 104 LUULE TABUR
Eesti Põllumajanduse Akadeemia (lõpetanud 
1968. a)
Töötanud zootehnikuna Võhma sovhoosis 
1968-1975
Võhma kolhoosi zootehnik 1975-1994
Väikeettevõtjana kaubanduses 1994-2000
Hobiks korras koduaed, muusika

ühendab inimesi, kes hoolivad 
Võhma linna igakülgsest aren-
gust ja väärtustavad inimeste-
vahelistes suhetes ning asjaaja-
mises sallivust.

Igaühest tuleb hoolida. 
HOOLIME igaühest!

Elu-olu edendamisel peame 
oluliseks
• linna positiivse maine ku-

jundamist läbi asjatundliku 
planeerimise ja otsustamise 
ning innovatiivsete ideede 
rakendamise;

• linna arendustegevuses rõ-
huasetust sisulisele tegevu-
sele (hooned vajavad inime-
si, ideid ja otsuseid);

• projektidega erinevatest 
programmidest lisavõima-
luste taotlemist linna arengu 
toetamiseks; 

• konkreetsust vastutamisel ja 
vastutuse jaotamisel;

• kompleksset lähenemist lin-
na haljastustegevuse planee-
rimisel ja läbiviimisel ning 
linnaelanike kaasamist hea-
korratöödele;

• positiivse info süsteemset 
ja operatiivset vahendamist 
(linnaleht, maakonnaleht, 
linna ja linna asutuste veebi-
lehed, Võhma Ekraan);

• ettevõtlusvõimaluste esit-
lemist veebiportaalides ja 
maakonnalehes, uute töö-
kohtade tekke toetamist;

• lastele turvaliste tegelusvõi-
maluste tagamist (mängu-
väljakute piirdeaiad ja pidev 
korrashoid, liikluskorraldus);

• väärikaks vananemiseks tin-
gimuste tagamist;

• erinevatele eagruppidele 
kultuurilis-sportliku vaba aja 
sisustamise võimaluste taga-
mist;

• kogukonnatunnetuse ku-
junemist kaasates ühisesse 
edendustegevusse erinevas 
eas linnaelanikke, väärtusta-
me koostegemist.

Valimisliit „HOOLIV VÕHMA“

nr 160 ANNELI TÄHT
Võhma Gümnaasiumi koristaja

nr 143 LEIDA KULD
Võhma Linnavolikogu esimees

nr 144 LY UDIKAS
Võhma Gümnaasiumi õpetaja

nr 145 ILMAR ROOSIOKS
füüsilisest isikust ettevõtja

nr 146 HEILI OTS
Flint Kaubandus OÜ sekretär-
personalijuht

nr 147 RUVE KOSKA
ehitaja

nr 148 KALLI LOMP
Spantal OÜ klienditeenindaja

nr 149 INGRIT KOPLIK
OÜ Lea Kuldmäe hambaravi 
arsti assistent

nr 150 HELLE SAAR
pensionär

nr 151 ENDEL AASAKÜLA
töötu

nr 152 VALLI VESKI
pensionär

nr 153 LUULE TIIRMAA
Võhma Gümnaasiumi 
õppealajuhataja

nr 154 ANNE MOONES
Oü Süsi SG klienditeenindaja

nr 156 ASTA KOPLI
pensionär

nr 157 JANNO KIRST
MTÜ Võhma Ekraan

nr 158 SILVI VEIPER
Oskar LT AS tööline

nr 159 SOILE MARITA MATTILA
Ettevõtja, pühapäevakooli õpetaja

Hea valija. Loodame, et 
leidsite siit Teile sobivaid 
mõtteid ja annate valimistel 
võimaluse IRL kandidaati-
del linna arengus linnavoli-
kogu liikmena osaleda.

nr 155 REIN KESSLER
OÜ Viljandi Motokeskus 
juhatuse liige

Meil kõigil on ühine eesmärk:
• et meie linna elanikul oleks kodulinnast rääkida 

ja näidata vaid head,
•et ta tunneks end siin hästi ja tahaks siia jääda.
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 Meie linna inimesed osalesid teistegi kollektiivide
koosseisus: rahvamuusikansambel
Pilistvere Pillimehed, Pilistvere segarahvatantsu-

rühm PILGAR (enne Pilgarid), Imavere naisrahvatant-
surühm

Pillerpäkad. Saavad pahaseks need pilgarlased 

Valimisliit Võhma: „Paneme õla alla!”
Valimisliit Võhma nimekir-

jas kandideerivad inimesed 
väga erinevatelt elualadelt. Meie 
seas on asutuste juhte, tippspet-
sialiste, eraettevõtjaid, lihttöölisi, 
õpetajaid, kultuuritöötajaid, arste, 
põllumehi. Kõiki meid ühendab 
soov, et jätkuks linna juhtimine 
valitud kursil, mis viimasel neljal 
aastal on olnud arukas, tasakaa-
lukas ja kohalikust huvist lähtuv, 
mis on tähendanud Võhmale kor-
ras teid, uusi investeeringuid läbi 
paljude projektide. Elavnenud ja 
täienenud on kultuuri- ja spordi-
ürituste kalender. Meie nimekirja 
kindel soov on, et Avo Põder jät-
kaks linna juhtimist.

Volikokku kandideerijatena sooviksime head seista selle 
eest, et järgmise nelja aasta jooksul saaksid ellu viidud mitmed 
meie ideed ja mõtted. Valides meid valid suuna Võhma linna 
maine parandamisele, investeeringute jätkumisele ka vaatama-
ta raskele ajale majanduses.

Tahame paljuski suunata oma jõu asjadele, mis ei nõua palju 
raha, vaid lihtsalt pealehakkamist – arendame Võhma kesklin-
na, teeme pargid ilusamaks, laiendame terviserada ja taasaren-
dame  „lauluavametsa” pargina, rajame seikluspargi. Propagee-
rime tervislikku elulaadi, kaasame spordi- ja kultuuriüritustele 
üha rohkem inimesi. Tõstame kultuuriteenuse kvaliteeti. Ta-
hame edasi arendada Peter Wüthrichi mainekujunduse ideed 
– Võhma kui valguse pealinn!

Toetame noorte initsiatiivi, laste töölaagrite tegevust ja hu-
viharidust, propageerime ja toetame MTÜ-de, seltsingute ja 
klubide tegevust. Muudame linnaliikluse ohutumaks. Piirame 
mänguväljakud piirdeaiaga. Pöörame enam tähelepanu vähe-
kindlustatud peredele. Toetame ettevõtluse teket ja arengut 
meie linnas. Toetame eramajade välisilme korrastamist värvi-
toetuse näol.

Jätkame investeerimist Võhmasse – viime lõpule staadioni 
uuendamise, milleks esitame järgmistel aastatel jätkuprojek-
te PRIA-le. Rekonstrueerime soojamajandust, et soojahinda 
kontrolli all hoida, milleks esitame projekti hakkepuidukatla 
kasutuselevõtuks. Paigaldame uusi ja renoveerime vanu vee- 
ja kanalisatsioonitrasse, remondime linna sauna, rajame jäät-
mejaama, rekonstrueerime lasteaia mänguväljaku ja õueala, 
arendame kõnniteede ja kergliiklusteede võrku. Rajame linnale 
laululava koos sinna juurde kuuluva infrastruktuuriga. Oleme 
avatud ja valmis kaastööd tegema kõikidele Võhma elu edenda-
vatele projektidele.

Seisame hea päästeameti komando toomise eest Võhmas-
se, milleks oleme valmis ümber ehitama linnale kuuluva endise 
spordihalli. Kulutuste katmiseks otsime võimalusi erainvestori-
te kaasamiseks.

Parandame avalike teenuste kvaliteeti ja kättesaadavust, 
milleks loome linna kodulehe asemele uue teabeportaali, pa-
randades läbi selle suhtlemisvõimalust omavalitsuse ja riigiga 
ning e-teenuste kättesaadavust. Tänu kavandatavale süsteemile 
saab iga kodanik anda oma panuse Võhma uue kodulehe aren-
gusse.

Teeme kõik endast oleneva, et Võhmas säiliks gümnaasium. 
Muudame kooli atraktiivsemaks. Selleks loome kooli juurde 
huvikooli, mille harudeks saavad olema juba olemasolev muu-
sikakool ja loodav spordikool. Ehitusjärgus on ju ka uus spor-
disaal ja staadion.

Tahame senisest oluliselt rohkem tähelepanu pöörata peale-
hakkamisele ja koostööle. Üksteisega arvestades ja koostööd te-
hes muudame oma kodulinna paigaks, kus on kõigil hea elada!

105 Ago Vingissar
106 Hannes Männik
107 Annika Alliksaar
108 Riine Ant
109 Allan Anvelt
110 Toomas Israel
111 Andrus Karu
112 Kersti Kürsa
113 Asta Laas
114 Janek Lindau
115 Helve-Kaja Oss
116 Riina Pakane
117 Ants Pihlak
118 Kurmo Piirsalu
119 Viljo Prantsus
120 Peeter Püvi
121 Ants Salm
122 Indrek Valo
123 Rein Vares
124 Jaan Voll
125 Jaanus Võrk
126 Elke Klara Wüthrich

Kõik muutub ja areneb maailmas pidevalt. Ka meie väike Võhma linn on viimas-
te aastatega edasi arenenud. On ehitatud uusi objekte ja renoveeritud vanugi.

Meie ,Keskerakonna sooviks on, et Võhma muutuks veel kodusemaks, kauni-
maks ja turvalisemaks linnaks Eestimaal. Meil on ideid, mida ellu viies me teeme 
omale sellise kodulinna, et siin on omal ilus elada, siia on hea sõpru kutsuda ja 
seda on rõõm ka külalistele näidata.

Praegu on noorte elu Võhmas soiku jäänud. Neil pole peale kooli mingit raken-
dust ega kohtagi, kus koos käia ja aega veeta. Avame noortekeskuse uues kuues, 
uuel tasandil. Meil on linnas palju entusiastlikke inimesi, kes tahavad noortega 
tegeleda. Andkem neile see võimalus.

Linnas on suletud mitmeid ettevõtteid. Tööealised inimesed on sunnitud tööl 
käima kaugel, et elatist teenida. Paljudel puudub võimalus töötada mujal ja nad 
peavad lihtsalt kodus istuma. Tuleb luua uusi töökohti, et Võhma elanikud saaksid 
tööl käia oma kodulinnas.

Meie linnas puudub üks oluline, tootja ja tarbija kokkusaamise koht. See on 
turg. Teeme katusealustega letid, et tootjad ja turustajad saaks oma kaubaga tulla 
ja seda tarbijale pakkuda. Sellest saaks kasu nii linnarahvas, linn kui ka turusta-
jad.

Praegu on Eestis rasked ajad. Rahval on vähe tööd ja raha, kuid makse peab 
siiski maksma. Elu läheb veelgi raskemaks, kui algab kütteperiood, sest küttekulud 
on hetkel väga suured. Alandame küttekulusid, ehitades Võhmasse puiduhakke 
katlamaja. Selle tulemusel väheneks võlgnike arv ja ka linna õhk oleks puhtam.

Mõne aasta pärast võiks linnal olla ka midagi atraktiivset. Meil on plaan rajada 
oma linna järv. Kompleksi kuuluks supelrand, rannakohvik ja palliplats. See on 
suurem projekt, millele saaks taotleda Euroopa Liidu raames eraldatavat raha. Sa-
muti on plaan taotleda EL-i rahastamist katlamaja ja turu ehitamiseks.

Meie erakonda kuuluvad inimesed ei tegele eraettevõtlusega. Meile on tähtsad 
eelkõige linna hea käekäik ja rahva soovid linnaelu paremaks muutmisel. Me soo-
vime, et linnapeana jätkaks Avo Põder. Ta on Võhma linna heaks juba nii palju ära 
teinud.

Valige meid, sest meie teame ja teeme seda, mis on parim linnarahvale ja lin-
nale.

Arvestame iga linlasega ja ootame ettepanekuid ning mõtteid linnaelu pare-
maks muutmisel.

Austatud linnarahvas!

nr 142 VEROONIKA PUISTE

nr 134 AIRI KOOR nr 135 FREDY FELDMANN nr 140 RAUL REMMEL

nr 136 JANA ARJUS nr 138 KARL NÕMMnr 137 JAAN KUUSK

nr 139 MEELIS TULTS nr 141 VALDO MEI
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Oktoobrist alustavad 
kultuurikeskuse hu-

viringid oma uut hooaega. 
Kõik huviringid ootavad sel 
sügisel uusi liikmeid.

5. okt kell 16.30 
seenioride tantsurühm Tald 
ja Apsat

5. okt kell 18.00 
noorte naiste tantsurühm 
Lilleke

5. okt kell 18.30 
segakoor Leelo

7. okt kell 17.00 güm-
naasiumi käsitööklassis kä-
sitööring

Joogahuvilisi oodatakse 
päevakeskuse ruumides tei-
sipäeviti ja neljapäeviti kell 
18.00.

Oktoobris saab kultuu-
rikeskuses kokku seenioride 
naisansambel. Päev ja kella-
aeg veel täpsustamisel.

Maarika Reimand ootab 
uusi ja endisi noori laulu-
lapsi. Esimene kokkusaami-
ne täpsustamisel.

Neljapäeviti kell 18.00 
saab kokku kultuurikeskuse 
näitering.

Oktoobri keskel kohtu-
vad kultuurikeskuses taas 
mälumängurid. Kindlasti 
saate täpse info veel reklaam-
tahvlil ja linna kodulehel.

Eelpool märgitud huvi-
ringid saavad kindlasti veel 
lisa. Valigem siit omale so-
biv kollektiiv ja olgem ak-

tiivsed osalema. Sisutihe ja 
lõbus talv ning vahva suvi 
on teile garanteeritud.

Möödunud suve esi-
nemistest on kollektiividel 
palju pajatada. Leelo koor 
võttis osa üldlaulupeost. 
Tantsurühmad esinesid 
mitmes erinevas paigas üle 
vabariigi. Väikesed laululap-
sed andsid meeldejäävaid 
kontserte samuti mitmes 
Eesti paigas. Näitering osa-
les A. Kitzbergi „Püve talus” 
lavastusega Kuhjavere küla-
teatrite päeval ja andis kaks 
etendust Võhmas. Sel hoo-
ajal alustatakse uue etendu-
se õppimist.

Millise impulsi ühistest 

ettevõtmistest osalejad saa-
vad või said, oskavad nad 
vaid ise rääkida. Ja miks siis 
mitte seda kõike kogeda?

Siinkohal tänan kõiki 
kultuurikeskuse kollektiivi-
de juhte, liikmeid ja abilisi 
suurepärase koostöö eest 
möödunud hooajal. Tänu-
sõnad kuuluvad ka kõigile 
Võhma elanikele, kes meie 
kultuurielu säravamaks ai-
tasid või aitavad muuta. 
Ootame Teid alati Võhma 
kultuurikeskusesse!

Tegusat uut aastat meile 
kõigile!

Riina Pakane
Kultuurikeskuse 

direktor

Kultuurikeskuses algab huvitegevuse uus hooaeg
Kevadtalvel sai leheveergudel räägitud sellest, et Võhma 

naised mitte üksnes rahvatantse ei tantsi, vaid vahel 
ka ise tantse loovad ehk loometantsuga tegelevad. Juttu oli 
sellestki, et kui end teistele näidata tahad, siis pikalt nimeta 
ringi käia ei passi. Nii sai tantsurühma nimeks „Lilleke“.

Millega lillekesed suvel tegelesid? Ikka selle näitamise-
ga, mida talvel õpitud. Erinevalt talvistest leiavad suvised 
etteastumised aset enamasti vabas õhus.

Nii sai esinetud Võhma jaanitulel. Nii nagu meie oma 
hüppamised hüppasime, hüppasid ka lavalauad ja plaat 
plaadimängijas. Oli kukkumishirm ja kurbus, et „helitehni-
ka“ ei lasknud tantsudel oma parimal kujul rahva ette jõuda. 
Aga nagu Riina (kultuurikeskuse juhataja) ütleb, pidid taid-
lejad sedasorti rahvas olema, kes kõigega harjunud. Ja õigus 
tal on. Iseasi, kas kõigega harjumine on hea. Siiski jäi hinge 
väike kripeldus ja unistus korralikust esinemisplatsist (loe: 
laululavast).

Traditsiooniliselt toimus juulikuu viimasel nädalavahe-
tusel Kabala laulu-tantsupäev. Olime sealgi kohal. Lisaks 
meile veel Võhma meesansambel (ei tea, kas sai linnapäeva-
de raames endale nime?), seenior-tantsunaised (linnapäeva-
del saime kuulda, et rühma nimi on „Tald ja apsat“), „Leelo“ 
koor ning „Pilistvere pillimehed“, kes ka tegelikult enamasti 
võhmakad. Tore päev oli ja korraldusega väga vaeva näh-
tud, aga….. Kes teab küll, miks Võhmal rongkäigus linna 
silti-lippu polnud? Kollektiivid olid küll enese esitlemise 
eest muretsenud, aga üldine viide osalevale omavalitsusele 
jäi puudu. Samas oleme ikka oluliseks pidanud, et linn heas 
mõttes alati nähtav oleks.

Loomulikult esinesime ka linnapäevadel. Linnapäevade 
tantsutunnid olid ühed tõeliselt toredad tunnid: tantsurah-
vast oli väljas mitmest vallast – nagu tantsupidu kohe!

Augustis oli veel üks ettevõtmine. Osalesime Aravete 
huumoripäeval. Ettevõtmine haaras erinevate Järvamaa 
valdade ja naabermaakondadegi esinejate etteasteid. Meie 
esitasime seal oma kaalujälgijate tantsu. Tore, et head sõ-
numid nii kiiresti levivad ja kuuldus meist nii kaugele oli 
jõudnud ning meid üritusele kutsuti. Igati tore päev.

Tahan tänada meie juhendajat Heli Tammaid ja oma 
rühmakaaslasi tantsutegusa suve eest! Hea meel on, et ke-
vadel meiega ka noori neide (meie kooli õppureid) liitus. 
Nad olid väga tublid ja said tantsud kiiresti selgeks.

Lillekesed hakkavad jälle uusi tantse õppima. Esimest 
korda kohtutakse kultuurikeskuses 5. oktoobril. Kui sul on 
huvi kaasa lüüa, jälgi lisareklaami!

Kohtume proovis või üritustel!
Lillekeste nimel

Luule Tiirmaa

Lilleksed rohus….

Kui Võhma Kultuurikes-
kuse näitering juuni 

algul esimest korda etendu-
sega „Püve talus“ välja tuli, 
kujunes sellest üllatuslikult 
äärmiselt laialdast huvi 
pakkuv ettevõtmine. Kul-
tuurikeskuse saal polnud 
jupil ajal niisugusel hulgal 
rahvast näinud (mõnda ini-
mest kes-teab-mis-ajast) 
ja tagasiside oli selline, mis 
innustab tegijaid ikka ja jälle 
midagi uut ette võtma.

Küllap on sellise näite-
ringi juures võrreldes suu-
re teatriga kõige huvitavam 
see, kuidas see naabri-Kusti 
või üleaia-Kata ikka seda 
rolli teeb. Muidu teine, 
näed, päeviti metsas või 
ehitusel, tootmisliini taga 
või lastega kodus ja nüüd lä-
heb näitlema! Ja mis sa ütled 
– ära tegi!

Loota, et ka teisel korral 
samas kohas samale eten-
dusele piisavalt huvilisi jät-
kub…? Veelkordseks män-
gimiseks andis tõuke pidev 
küsimine, kas veel mängite, 

ning kohvik „Võhma“ oma-
niku Janek Lindau ettepa-
nek seekord vabas õhus 
mängida.

Nii sai linnapäevade 
järgselt, 2. augustil, Püve 
talu tegemised kohviku hoo-
vis ette kantud. Vihm käis 
korraks näitlejate-vaatajate 
närve katsumas, aga asi läks 
korda. Publikut oli küll ja 
kiideti mängukoha valikut 
ning võimalust vaheajal en-
dale tass teed või kohvi osta 
– nagu päris teatris kohe. 
Aitäh kohvikurahvale ette-
paneku ja siira abi eest!

21.-23. augustini toimu-
sid Suure-Jaani vallas Kuh-
javere külas V külateatrite 
päevad. Võhmakate „Püve 
talus“ oli esimese päeva õh-
tul avaetenduseks. Oli sin-
nagi Võhma rahvast tulnud 
ja huvilisi mitmelt poolt 
mujalt. Mängisime Passaia 
talu õuel. Keskkond oli väga 
sobilik, pererahvas ja kor-
raldajad sõbralikud ja abi-
valmis. Samal päeval esines 
veel Sääsküla Külateater ja 

Margus Mankin Suure-Jaa-
nist. Hilisõhtul andis nähtu 
kohta suunavat, kuid ikka 
pigem positiivset tagasisi-
det teatripäevade patroon 
Kalju Komissarov. Ei või ju 
isetegijaid kriitikaga ära hir-
mutada!

Külastajatel oli võimalus 
ka nähtud etendustest päeva 
parim nais- ja meesosatäitja 
valida ning enam meeldinud 
etendus ära märkida. Läks 
nii, et kõigile jagus midagi: 
enam märgitud naisosa-
täitjaks oli Terje Napritson 
meie trupist (Püve Peetri 
vanim tütar), meesosatäit-
ja Margus Mankin (mo-
noetendus „Külatraagiku“ 
ainetel) ning etendusena 
märgiti Sääsküla Külateatri 
„Jäneda poiste pajatused“.

Tuttavad ja vähem-tut-
tavad, kellelt Kuhjaveres ta-
gasisidet sai küsitud, jagasid 
vaid kiidusõnu. Austriast 
pärit eesti-austria pere lap-
sed olid etendusest inspi-
reerituna järgmisel päeval 
kodus ka teatrit teinud ja 

pereisa ütles, et ta ei kujuta 
ette ega ole teadlik, et Aust-
rias selliste väikeste kohtade 
teatrid nii heal tasemel teat-
rit teeks. Meie Püve Peetri 
kerge aktsendi arvas tema 
mulgi murdele omase olevat 
(et nii peabki olema).

Tagantjärele võib öelda, 
et see Kuhjaveres käimine 
oli küll üks julge ettevõtmi-
ne meie esimesel teatrisuvel, 
aga jänni me ei jäänud.

Aitäh kõigile, kes nõu ja 
jõuga näiteringi tegemistes 
abiks olnud! Aitäh juhenda-
ja Olev Rassile ja et tal ikka 
närvi jaguks asjaga jätkata!

Teatrisuvi näitas, et võh-
makate näitemänguhuvi on 
üles kruvitud ja seda on vaja 
edaspidigi toita. Nii jätkab 
näitering oma proove ja 
loodab teatrihuvilisi järg-
mistelgi kordadel positiiv-
selt üllatada.

Võhma 
Kultuurikeskuse 

näiteringis 
osalejate nimel
Luule Tiirmaa

Näitemängusuvi

3. oktoobril kell 13.00 toimub Kabala Rahvamajas

PILISTVERE KIHELKONNA SEENIORIDE PIDU.

• Väike kontsert kihelkonna taidlejatelt.
• Tervitused külalistelt.
• Kohvilaud.

Kes Võhmast sooviks sellest peost osa võtta,  
teatage tel 437 7253 või mob 5345 7584 Riinale  
vähemalt 25. septembriks.

Rahvatantsurühm “Pilgar” ootab 
uusi tantsupaare alates 13. oktoobrist 
teisipäeviti kell 19.00 Kõo vallamaja 
saalis.
Info tel 517 0809

Ole kaasas!

27. septembril algusega kell 
10.00 toimub Võhma Güm-
naasiumi arvutiklassis tasu-
ta arvutikoolitus.

Koolitus annab teadmi-
si ID-kaardi ja Mobiil-ID 
kasutusvõimaluste kohta, 
tutvustab mitmeid e-tee-
nuseid ja annab vajalikud 
teadmised nende kasutami-
seks oma igapäevastes asja-
toimetustes. Lisaks räägib 
koolitus ka digitaalallkirjast 
ja annab praktilise võimalu-
se mõni dokument ID-kaar-
di abil digiallkirjastada.

Koolitus kestab 4 aka-
deemilist tundi. Algab kell 
10.00, 11.30-11.45 on paus 
ja seejärel kestab kuni 13.15. 
Koolituse läbinu saab tun-
nistuse, ning osalenul on 

projekti raames võimalus 
osta arvuti ning liituda in-
ternetiühendusega soodus-
hindadega. Näiteks on pa-
kutava lauaarvuti hinnaks 
4990 kr ja sülearvuti hin-
naks 6490 kr.

Koolitustele registree-
rida ning täpsemat infor-
matsiooni koolituste kohta 
saab telefonil 618 0180 ning 
aadressil www.olekaasas.ee. 
Samuti võib võtta ühendust 
koolitaja Hannes Männiku-
ga telefonil 5167 083.

Ole Kaasas! on Vaata 
Maailma Sihtasutuse, Ees-
ti Telekomi, EMT, Elioni ja 
Microlinki poolt algatatud 
inimeste internetti kaasami-
se projekt. Projekti eesmärk 
on korraldada arvutialane 
alg- ja täiendõpe 100000 
inimesele ja tuua internetti 
kasutama täiendavalt 50000 
peret järgneva 3 aasta jook-
sul.

... on aastad nagu viljaterad –
nad märkamatult kaovad käest.
Kuid igas väikses viljateras on osa
meie Mänguveskist.

Ootame oma endisi töötajaid 22. oktoobril 2009. a  
kell 15.30 lasteaias.
Kaasa võtta väike “piknikukorv”! 
(piknik toimub siseruumides).
Osavõtjatel teatada hiljemalt 12. oktoobriks tel 437 7347 
või 521 9194 või e-post asta@vohma.ee

Koerte ja kasside kohustuslik 
marutaudivastane vaktsineerimine
laupäeval, 26. septembril

Kell 11.00 – 11.45 endise kultuurimaja ristis
Kell 12.00 – 12.45 raudteeülekäigu juures (Tallinna ja Lai t ristmikul)

Vaktsineerimine on TASUTA.
Info 5091526 Ivan Ignatov

Võhma lasteaed  
Mänguveski 30

Alates 7. oktoobrist 
kolmapäeviti   

taas  
Võhma päevakeskuses 

MASSÖÖR 
Etteregistreerimisega: 

T,N,R tel 4377108
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Värsked koolilapsed

Saame tuttavaks

Lugejamäng

Ja palju muud

Seekord lehes:
Aas, Markus
Brereton, Jack James
Eiert, Egle
Hintsalu, Kärt
Jõemaa, Cetlin
Karu, Kardo
Kasepõld, Raivo
Keres, Kert
Kiisler, Jass
Kramm, Jarno

Kõli, Imre
Kändma, Grete-Liis
Lindau, Sven
Mattila, Toivo Johannes
Moik, Madis
Oder, Markus
Toome, Taavi
Virro, Ege
Väljaots, Jan Eric
Wüthrich, Ben

Esimene koolipäev (foto erakogust).

Võhma Gümnaasiumi 1. klassis õpivad:Pühendatud 1.klassile
Veel koolitee teil pole selge
ja võõrana klassid tunduvad
ning eelmisel õhtul raske
ärevuse tõttu oli uinuda.

Kuid selleks, et hirmu ei oleks
kätest hoiame täna teil kinni.
Et halbu mälestusi poleks,
kingime kuhjaga lilli.

/Piret Pruul,  12. klass/

Võhma Gümnaasiumi 10. 
klassis õpivad:

Ei tahaks kuidagi uskuda, 
et juba on september ja 

sügis algamas. Aga sellest 
annavad märku kollased ka-
selehed, punavad pihlad ja 
hommikuti kooli tõttavad 
lapsed.

Möödas on esimene koo-
lipäev. Päev, mida osa linna-
rahvast, meie esimese klassi 
õpilased, pikisilmi ootas. Sel-
line ootusärevus saab mei-
le osaks vaid üks kord elus 
– Kõige Esimese Koolipäeva 
ootus. Ja see tunne, mis tekib 
esimest korda kooliõpilasena 
üle koolimaja läve astudes.

Võime kui tahes palju uh-
kusega rääkida sellest, kui-

das oleme õppimistingimusi 
suutnud paremaks muuta, 
kui hästi kooli remontida, kui 
tublid õpetajad meil töötavad 
– Kõige Esimesest Koolipäe-
vast mäletatakse ikka seda 
kirjeldamatut tunnet.

Aga koolimineku elevus 
valdab esimesel septembril 
kõiki õpilasi, sest igas kooli-
mineku ajas on midagi kor-
dumatut, ajaloolist. Aidakem 
siis oma lapsi sellega, et hoia-
me seda ajahetke ka endi mä-
lus. Ja kui elevusest on saa-
nud tüütu rutiin, siis otsime 
selle meeldiva mälestuse hin-
gesopist välja ja ammutame 
sellest jõudu edasi minna.

Muidugi on esimese 
koolipäeva tunne tähtsam 
kõikvõimalikest hoonetest 
ja muust maisest. Kuid see ei 
vähenda rõõmu õppimistin-
gimuste paranemise üle.

Alanud on meie spordi-
saali ja staadioni renoveeri-
mine ja vaatamata väikesele 
segadusele koolielu korral-
damises ootame kõik sporti-
misvõimaluste parandamist.

Kõige tähtsam on aga 
see, et Võhma gümnaasium 
jääks head ja mitmekülgset 
haridust pakkuvaks kooliks. 
Maailm meie umber on pi-
devas muutumises ja ka meie 
ise muutume. Õpime igast 

päevast midagi uut ja vajalik-
ku, oleme mõistvad ja tähele-
panelikud kaaslaste suhtes ja 
saame hakkama.

Kaunist esimest kooliaas-
tat teile, esimese klassi õpila-
sed. Edukat viimast kooli-
aastat kõigile abiturientidele. 
Töökat aastat kogu koolipe-
redele ja lapsevanematele.

Ja kõiki vanemaid oota-
me 30. septembril kell 18.00 
kooli, selle aasta esimesele 
lastevanemate koosolekule.

Külli Saarnik
direktor

Sügismõtisklus

….pliiatsid, vihikud, kooli-
kott. Peale selle veel mõni 
uus klassikaaslane, uus pin-
ginaaber, uus klassiruum, 
uued ootused.

Selle kõigega tuleb 
harjuda ja harjutakse. Mõ-
nikord isegi kiiremini, kui 
meile meeldiks – uudsus 
kaob.

Pärast piisavalt pikka 
suvepuhkust tuleb uuesti 
harjuda ka sellega, mis ke-
vadeks juba päris hästi pai-
ka sai. Selleks, et hommikul 
õigeks ajaks kooli jõuda ja 
seal tegus olla, on vaja jälle 
oma tegemised kindlamas-
se päevaplaani paigutada. 
Muidu ei mahu sellesse kui-
dagi huviringid, tegevused 
sõpradega ja aeg õppeüles-
annetega tegelemiseks.

Teadmiste ja oskuste 
omandamine on õpilaste 
töö. Alati ja kõigile ei ole see 
lihtne (ka täiskasvanutele ei 
ole nende töö alati lihtne). 
Iga õpilane vajab mõnelgi 
korral lisaabi õpetajalt ning 
toetavat suhtumist ja abi 
oma vanematelt. Et nii õpi-
lastel, nende vanematel kui 
õpetajatel koolitööst rõõmu 
oleks, on oluline teha koos-
tööd. See toimib siis, kui 
iga osapool oma ootustest, 
murest, rõõmudest räägib. 
Siis teavad ja oskavad teised 

abiks olla. Abi ja nõu küsida 
on loomulik ja lubatud.

Meie linnas ei olegi 
ühtegi teist asutust, kus 
iga päev oleks koos nii palju 
inimesi kui koolis. Seepä-
rast on suhetel ja kõigi käi-
tumisel hoopis teistsugune 
mõju kui asutuses, kus on 
koos näiteks vaid viis-küm-
me inimest. Ka sellega tu-
leb jälle harjuda ja mõnedki 
kombed, mis kodus sobili-
kud, tuleb koolis asendada 
teistsugustega.

Näiteks on meie kodu-
korras kirjas, et meil kasu-
tatakse vahetusjalanõusid. 
Ega see lause muud tähen-
dagi, kui just seda, et va-
hetusjalatseid tuleb kanda. 
Praegu on õues juba porine 
ja ei ole kuidagi mõeldav, 
et mitmesajakesi jalgadega 
pori klassidesse kanname. 
Me tahame ju olla ja töötada 
puhtas ruumis.

Kui kodus õnnestub 
ehk kellelgi oma sööginõud 
lauale jätta (kuidas kellelgi 
„kodune kord“ ette näeb), 
siis koolis oleme kokku lep-
pinud, et me viime igaüks 
ise oma nõud ära. Harjuda 
tuleb jälle sel konkreetsel 
ajal söömisega ning kooli-
toiduga.

Et päevast päeva suu-
res rahvahulgas olles mitte 

korjata endale kõikvõima-
likke ringiliikuvaid haigusi 
(nüüd sügisel on neid pii-
savalt saadaval), tuleb eri-
list tähelepanu pöörata ka 
hügieenile. Kuigi seoses 
võimla renoveerimisega on 
meil praegu pärast kehalise 
kasvatuse tundi pesemine 
veidi raskendatud ja koha-
ti ebamugav, on seda siiski 
võimalik teha. See harju-
mus, et tualeti kasutamise 
järel ja enne söömist käsi 
pesta, on päris vältimatu ja 
selle kujundamist on kind-
lasti vajalik treenida nii ko-
dus kui koolis.

Kehalise kasvatuse tun-
nid on meil praegu tunni-
plaanis paarikaupa, et oleks 
võimalik selle ajaga õues 
kaugematesse harjutamis-
kohtadesse liikuda.

Ootame kõigilt seoses 
ehitustöödega kujunenud 
ja tekkida võivate ebamuga-
vuste osas mõistvat suhtu-
mist. Pärast oleme sedavõrd 
rõõmsamad, kui eesmärgil 
oleme.

Juba ette uuele võimla-
le mõeldes peaks spordija-
latsid valima endale sellised, 
mille tald ei määri (musti 
kriipse ei tekita). See ei tä-
henda ilmtingimata kalleid 
jalanõusid, ka ketsid või ten-
nised on sobilikud.

Ja pime aeg on jälle ees. 
Selleks, et end hommiku-
hämaruses või õhtul tren-
nist koju minnes nähtavaks 
muuta, tuleb jälle helkurid 
välja otsida ja jopede-jakkide 
külge riputada. Helkur peab 
olema nähtav nii ette- kui 
tahapoole, seepärast ei piisa 
seljal oleva ranitsa helkurist. 
Ei päästa ka vabandus, et 
kedagi tuuakse autoga koo-
li. Ka tundide ajal võidakse 
õue minna ja siis on igaühel 
helkur vajalik.

Kallid õpilased! Kes-
kendudes õppetööle jõua-
me teha ka muud põnevat. 
Meie ürituste kava on tihe. 
Selleks, et kõik hästi õnnes-
tuks, arvestame nendega, 
kes meie ümber on, oleme 
sõbralikud, abivalmis ja teo-
tahtelised.

Soovin õpetajatele ja 
teistele koolitöötajatele su-
vega kogutud energia jätku 
võimalikult pikaks ajaks!

Õpilaste vanematele 
soovin huvi laste tegemiste-
toimetamiste vastu ja rõõ-
mu sellest. Ootame teid ikka 
ka õpetajatega suhtlema ja 
koolis toimuvatel üritustel 
osalema.

Luule Tiirmaa
õppealajuhataja

Kõik, kõik on uus septembrikuus...

Allik, Kati
Essmann, Valdo
Hunt, Liis
Ilmjärv, Brenda
Koort, Kristel
Kuik, Kerli
Mäekivi, Kevyn
Männik, Martin
Müür, Siret

Paju, Kermo
Pettai, Raili
Pärs, Elmar
Riga, Manuel
Soo, Kenno
Tenno, Elis
Tiitus, Magnus
Tõnisson, Marek
Vingissar, Mart

Esimese klassi lapsed 
on juba nädal aega koo-

lis käinud kui saan nendega 
juttu puhuda.

Raamatukokku tulevad 
oma elust-olus juttu vestma 
Kardo, Kert, Egle ja Cetlin.

Neil lastel on hästi läi-
nud, sest kõigile meeldib 
koolis käia ja õppida on ka 
tore. Hommikune ärkami-
negi ei valmista raskusi 

Kevadine lasteaiast 
lahkumine lapsi ei kurvas-
tanud, sest ees ootas pikk 
suvi ja kooliminekki tekitas 
elevust. Ainult Eglel oli las-
teaia lõpetamise üle natuke 
kahju. Suvel käisid lapsed 
palju rannas ja veetsid aega 
ATVdega sõites, mänguma-
ja ehitades ja niisama män-
gides. Kert ja Kardo on juba 
väga kaua suured sõbrad 
olnud ja paljud suvemäles-
tused on neil ühised. Neid 
seiklusi meenutades jätkuks 
juttu oi kui kauaks...

Kuidas siis esime-
ne koolipäev värsketele 
koolilastele meelde jäi? 
Aabitsate jagamine ehk 
kõigepealt, tore oli ka koh-
tumine oma õpetajaga ja 

see, et koolimajas sai ringi 
vaadata. Laste meelest on 
aabits tore, aga nad teadsid 
juba enne, mida see raamat 
endast kujutab. Neil kõigil 
on kodus ka vanemate ja va-
navanemate aabitsaid, mida 
on juba varem uuritud.

Õppeainetest meel-
divad lastele enim kuns-
tiõpetus, emakeel ja mate-
maatika. Vahetunde saavad 
nad veeta mängutoas, kus 
on mänguasju, patju ja raa-
matuid. Natuke paha on see, 
et vabu päevi koolipäevade 
vahel on ainult kaks – lau-
päev ja pühapäev, kooliva-
heajad on ju ka nii lühike-
sed... Lapsi rõõmustab aga 
see, et ega järgmine suveva-
heaegki pole enam kaugel, 
tuleb ainult esimene klass 
ruttu ja hästi läbi teha.

Ainult üks paha asi 
meenub lastele kooliskäimi-
se juures – mõnikord peab 
lõunasöögiks suppi sööma.

Küllap kasvab koos koo-
litarkusega ka supiisu.

Toredat kooliteed kõi-
gile esimese klassi õpilas-
tele!

Marju Roosileht

Koolis on tore!

Kardo, Kert, Egle ja Cetlin raamatukogu lugemispesas. (foto 
Marju Roosileht)
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Võhma Gümnaasiumi 
köögis tegutseb uus 

kokk, kelle nimi on Ervin 
Konstabel. Et teda rohkem 
tutvustada, otsustasime te-
maga intervjuu teha.

Kuidas te meie kooli sat-
tusite?

Kuidas? Tutvuste kaudu.
Kas te õppisite enne siin 

koolis või kuskil mujal?
Ei, ma lõpetasin Tartus 

Descartes’i lütseumi ja peale 
seda läksin kohe kokaks õp-
pima.

Miks te kokaks õppima 
läksite?

Vaata, kõht on täis kogu 
aeg. Naerab kergelt. Aga ega 
kokaamet kogu aeg lihtne 
pole, vahepeal tahaks kõrvale 
panna ja teha midagi muud. 
Kui töötad restoranis, siis 
töötad 12 tundi järjest. Siin 
koolisööklas on praegu nii, et 
mõtled mida teha, praegu ma 
koristasin. Kui kokk oskab 
koristada, siis on väga hea. 
Eelmine boss ütles neli aastat 
tagasi Tartus restoranis, et 
kui süüa ei oska teha, siis ko-
ristada peab oskama kindlas-
ti. Puhtus on kõige tähtsam 
köögis.

Tööd leiab?
Tööd leiab, kolm nädalat 

tagasi vaatasin tööpakkumisi 
veel juhuks, kui ma ei saa siia. 
Igal pool on kokki vaja. Siis 
kui majanduskriis hakkas, 
lasti kokad lahti igal pool, 
Tallinnas, Tartus... Nüüd va-
jatakse kokki, kõik tahavad 
süüa, lihtne. See on nagu 
autoremondilukksepp – kõik 
tahavad autoga sõita.

Milline on teie lemmik-
söök?

Kana on selline, seda saab 
erinevat moodi teha, valik on 
lai. Muidu kindlat toitu pole, 
kõik läheb peale.

Kas on võimalik olla 
kokk, kui midagi ei söö?

On ikka, noh midagi peab 
ikka sööma. Kokk on ikka 
kohustatud proovima, kui-
das toit on maitsestatud, nii 
alandlik peab kokk ikka ole-
ma.

Kui varakult te hommi-
kul peate tööle tulema?

Seitsmeks, siin on lihtne, 

et see on kool – üks söögikord. 
Eelmises kohas oli hommiku-
, lõuna- ja õhtusöök. Näiteks 
hotellis on hommikukokad, 
kes tulevad kella viieks hom-
mikul tööle. See on ka üks 
eripära kokkadel.

Peab olema varakult val-
mis.

Jah, tegelikult üleüldiselt 
valmis. Näiteks kui on jõulud 
või pühad.

Kui teised inimesed 
puhkavad, on kokkadel kii-
re aeg?

Jah, siis kutsutakse kohe 
välja. Kokk on keeruline 
amet.

Kuidas on kokal võima-
lik karjääriredelil tõusta?

Selleks on kvalifikat-
sioonieksamid, mida tuleb 
iga nelja aasta tagant võtta. 
Kokku on viis astet. Näiteks 
neljandal astmel oled juba te-
gija, viiendal oled köögis suur 
boss.

Kas kokkadel on võistlu-
si ja proovilepanekuid ka?

On ikka, iga aasta on sel-
lised toidumessid. Kooliajal 
käisime sõpradega vaatamas. 
Seal on boksid, kus kokad 
võistlevad.

Kas ise olete ka osale-
nud?

Ise ei ole, aga vaatamas 
ikka, seda on huvitav vaadata, 
kuidas kokad “ehitavad” oma 
sööki. Kokale peab endale ka 
meeldima, mida ta teeb, aga 
see võib väga rutiinseks muu-
tuda. Näiteks ühes kohas 10 
aastat olles edasi ei arene. Kui 
ma oleksin siin 17 aastat, siis 
ei oleks mingit arenemisvõi-
malust. Kui sa tahad areneda, 
siis pead olema valmis, ise 
väljakutseid vastu võtma.

Kas kodus toiduga eks-
perimenteerite?

Vahest ikka oma naise-
le eksperimenteerin midagi. 
Kuigi vahest on nii, et kui 
oled 12 tundi söögiga tegele-
nud, siis kodus ise ei söögi.

Pliidi ääres saab kõhu 
täis?

Vahel on nii, et lihtsalt 
lõhnast on kõht täis. Aga see 
ei ole kasulik ka eriti, koka 
elu on selline, et kiusatus on 
kogu aeg olemas. Igasugused 

magusad asjad, näiteks jääti-
sekokteilid, peab ennast taga-
si hoidma. Tänapäeval pole 
enam kokad sellised suured 
ja laiad.

Milliseid toite on kõige 
raskem valmistada?

Lihatoite, näiteks rulaa-
dil on meeletu ettevalmistus, 
või šnitsel. Või näiteks kala, 
iseenesest valmib see häs-
ti kiiresti, aga ettevalmistus 
on aeganõudev. Kui sul tuleb 
terve kala ette, siis pead seda 
puhastama. Lõpptulemuseks 
peab 20 minutiga toit laual 
olema. Aga koolisööklas on 
lihtne, harjumist on natuke 
vaja, et korraga tuleb 250 ini-
mesele söök teha. Siin on lap-
sed kah, peab naturaalselt te-
gema, ainukesed maitseained 
enamjaolt sool ja pipar.

Kas teile endale meel-
divad teravad või mahedad 
toidud?

Teravad toidud, see ongi 
raske, mul on ennast raske 
tagasi hoida. Lihale paned ai-
nult natukene soola ja pipart, 
nagu väheks jääb. Midagi veel 
võiks panna...

Kui teile antakse vabad 
käed, mis oleks esimene 
toit, mida te teeksite?

Eile ma rääkisin just Ene 
Kohalaga, et see oleks selline 
kanatoit, kuhu läheks kuskus, 
pärlsibulad, paprikat, porrut, 
siis sinna kõrvale tuleks häs-
ti terav tšillikaste. Seda toitu 
võib süüa nii kuumalt või kül-
malt. Aga seda on raske teha. 
Te teate mis kuskus on?

Ei tea.
See on makaronitoode, 

aga millimeetrised terad, 
nagu hirsipuder, aga makaro-
ni baasil. Kui seda osata häs-
ti teha, et ta jääb sõmeraks, 
mitte ei võta tükki, siis ta on 
väga hea, oi kui hea. Või näi-

teks mingit hiina toitu, veise-
liha hoiad kaks päeva mari-
naadis, kastad järgmine päev 
pannkoogi taigna sisse ja siis 
praed õlis. Seda jällegi ei saa 
siin teha.

Kas sõbrad käivad tihti 
külas, et süüa?

Võib-olla enne oli, aga ise 
kutsun pigem. Suvel on liht-
sam, grillid ise liha, teed sau-
na, jälle hea. Naerab.

Kas teil mingeid kind-
laid sihte on, kuhu jõuda?

See on hea küsimus. 
Kindlat eesmärki mul pole, et 
tahaks kokana olla hästi tun-
tud. Enda jaoks tahaks süüa 
teha, et teised on rahul ja ise 
olen rahul.

Kas on midagi, mida te 
ei söö?

Ainuke asi on verivorst, 
verd ma ei tarbi. Aga üle-
jäänud asjad on teretulnud, 
näiteks teod, kalmaarid ja nii 
edasi.

Kas teil oma salaretsept 
või koostisaine on?

Ei ole, kõik mis kodus on, 
seda läheb ja kõik on avalik. 
Nii kaugele pole ma veel jõud-
nud, et hakkan salatsema. Pe-
tersell on muidu hea, supile 
või kartulile, nii et sööge.

Kui palju panete rõhku 
toidu visuaalsele poolele?

Panen rõhku, aga sellistes 
sööklates on see üsna võima-
tu.

Kas te viie minuti toite 
sööte?

Jah, sõin isegi paar näda-
lat tagasi. On lihtne ja kiire 
moodus kõhtu täis saada.

Aitäh, et leidsite aega 
intervjuu jaoks, ootame 
edaspidigi koolitoitu!

Marten Rohelpuu ja 
Olavi Koplik

11. klass

Saame tuttavaks!

Ervin Konstabel tööpostil. (foto erakogust)

Juba kooliaasta alguses käisid gümnaasiumiklassid 
õppereisil Põhja- ja Kirde-Eestis.  Ko²likoorem 

avaldab väljavõtteid reisikirjadest.
Gümnasistide reis 

algas neljapäeval ja lõp-
pes reede õhtul. Meie 
lõbusa ja ajaloolise reisi 
juurde käis ka rebaste 
ristimine. Kuna mina 
olin esimene „rebane“, 
kes koolimaja juur-
de jõudis, sain ma ka 
esimesena rebase näo 
pähe.
Elis

Reisi esimeseks sihtkohaks oli Oandu looduskeskus, kus 
ootas meid matkarada ja looduskeskuse tutvustus. Enne 
Oandusse jõudmist sõitsime läbi mitmest Eesti väikelinnast, 
kuhu varem polnud sattunud. Näiteks Tapalt, kus ootasime 
85 vaguniga kütuserongi järel, et see ülesõidu vabastaks.
Ege

Oandus räägiti metsade istutamisest ja kasutamisest 
läbi aegade. Sain seal näiteks teada, et kask on kõige suu-
rema kütteväärtusega ja haab kõige nõrgemaga. Kuusel on 
kõige parem kõla ja seda kasutati kandle tegemiseks.

Sagadis tutvustati meile mõisa ajalugu ja hiljem sai-
me omaette ringi vaadata. Nagu teistele poistele, meeldis 
ka mulle kõige rohkem jahituba. Seal olid põdrasarvedest 
istmed ja eksponeeriti relvi, mida on kasutatud läbi aegade 
jahipidamiseks.
Artur

Sagadi mõis on minu jaoks eriline, sest seal toimusid te-
lesarja „Tuulepealne maa“ filmivõtted. Eriti vahva oli, et sain
katsuda voodit, kus „tapeti“ filmi üks peategelasi.
Elis

Peale lõunasööki Viitna kõrtsis algas meie sõit Kauksisse. 
Kohale jõudes võtsime oma kompsud ning jalutasime läbi 
metsa telkimisalale. Kaheksast õhtul kogusime rebased jälle 
kokku ja püha ristimine võis alata.
Ege

Kauksi oli minu suve ilusaim koht.
Artur

Esimene päev reisist meeldis mulle väga. Õhtu oli soe ja 
väga tuuline, mis omakorda tõi mulle hea une Kauksi män-
dide all. Õhtu lõppes mulle ja mu telgikaaslastele varakult, 
sest väsimus oli tappev.
Mari

Kui hommikusöök söödud, algas sõit Sinimägedesse. 
Kohapeal kamandas tugev naisehääl meid rivvi. Meie uima-
sus ja väsimus ei jäänud talle märkamata ja ta ütles, et vars-
ti me enam ei haiguta. Meid jagati kaheks grupiks. Ühed 
läksid matkama ja teised, kuhu mina kuulusin, paintpalli 
mängima.

Ma kartsin jubedalt seda mängu kuid üha enam mõist-
sin, et see ei saa nii valus olla. Minu õnneks sain vaid kaks 
korda pihta. Valu läks kiirelt üle.
Maria

Meid ootas ees sõit Unimogiga Sinimägede sõjamuu-
seumi, kus räägiti sealsetest lahingutest ning tutvustati eri-
nevaid sõjariistu ja varustust.
Leanika

Väljas oli märg, vihma sadas, kõik kohad olid porised ja 
libedad ning mul ei olnud mingit tahtmist metsa ja vaate-
torni minna. Vaatetorn oli 20 m kõrge ja sealt nägi tohutult 
kaugele. Ma ei kahetsenud üldse, et metsa tulin, sest vaade 
oli vaimustav.
Maria

Õpilased õppereisil, 
rebastest rääkimata

Nüüd ja edaspidi hakka-
te nägema koolilehes 

fotosid, mis on tehtud kooli-
majas kõigile ligipääsetavas 
kohas. Teil tuleb ainult ära 
arvata, mis on pildil ja kus 
see pilt tehtud on ning tuua 
vastus raamatukokku. Õige-
te vastuste vahel loositakse 
välja väikesed auhinnad. 
Kõige tublim äraarvaja saab 
kevadel eriauhinna.

Võhma Muusikakooli eelkool
ootab täiendavalt lapsi 
vanuses 5-8 aastat

kolmapäeviti kell 16.00
Võhma Gümnaasiumi majas

30. septembril kell 18.00 

toimub koolis

LASTEVANEMATE ÜLDKOOSOLEK.

Järgnevad klassikoosolekud.

Ring Juhendaja Vanus Koht Aeg 
mudilaskoor M. Juudas I- IV klass VG aula neljapäeval 12.50-13.35 
lastekoor M. Juudas V-IX klass VG aula neljapäeval 13.45-14.30 
kunstiring M. Morev I - IV klass kunstiklass esmaspäeval 14.00-15.30 
kunstiring M. Morev VI - IX klass kunstiklass reedel 14.00-15.30 

näputööring H. Lehis V - XII klass käsitööklass 
teisipäeval 
neljapäeval 

puutööring T. Israel IV - XII klass puutööklass 

esmaspäeval 11.40
teisipäeval 13.35
kolmapäeval 14.30

näitering L. Udikas II - V klass algkl. koridor selgub lähiajal
meediaring M. Roosileht VII - XII klass raamatukogu kolmapäeval 14.30-16.00 
looduskunstiring K. Kohala VI - XII klass lilleseadeklass neljapäeval  16.00-17.30 

kergejõustik H. Männik VIII - XII klass jõusaal, staadion 
esmaspäeval, teisipäeval, 
neljapäeval reedel 

käsipall T. Püvi II - V klass   
võrkpall T. Püvi VI - XII klass   

sportmängud 
A. Järvik,

VIII-XII klass 
kaarhall esmaspäeval 17.00-19.00 

K. Tiitus kaarhall neljapäeval 17.00-19.00 

maadlus P. Püvi I -XII klass kaarhall 
esmaspäevast reedeni 
17.00-20.30 

lauatennis R. Koovit I - XII klass kaarhall 
teisipäeval, kolmapäeval,
reedel 18.00-20.00 

noorkotkad K. Piirsalu  VG lasketiir kolmapäeval 19.00-21.00 
saksa-keele ring S. Murik VI- VIII klass vene keele klass neljapäeval 14.35
* seoses võimla remondiga võivad trennide ajad muutuda, täpsem info ringijuhendajatelt

Rebased said juba varahommikul 
õige näo (foto Ege Rass)

Ko²likoormat toimetasid: 
Olavi Koplik, 
Marten Rohelpuu ja 
Marju Roosileht

TEATED

Lugejamäng: mis on pildil?

Võhma Gümnaasiumis 2009/2010 õppeaastal 
tegutsevad ringid:
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SPORDIST

Kergejõustik on ala, mille 
hooajaks loetakse suve, 

sest siis on palju võistlemisi 
nii meil kui mujal maailmas. 
Elasime ju sel suvel kaasa 
meie riigi esikergejõustiklaste 
esinemistele Berliini maail-
mameistrivõistlustel. Ka meie 
koolis on grupp noori ini-
mesi, kes tegelevad üha usi-
namalt just kergejõustikuga 
ja seavad enestele eesmärke. 
Näiteks usume, et suudame 
järgmisel aastal Eesti meist-
rivõistlustelt A-vanuseklassis 
Võhmale medali tuua!

Sel suvel on poisid saanud 
palju võistelda. Oleme osa-
lenud nii maakondlikel kui 
ka vabariiklikel võistlustel. 8. 
augustil osalesime Eestimaa 

Spordiliidu „Jõud” meistri-
võistlustel Kosel, kus Martin 
Männik oli 100 m jooksus 
ajaga 11,60 neljas. Eriti head 
meelt valmistas aga 4x100 
m jooksu meeskond, kes 
jooksis välja uue kuni 16-
aastaste kooli rekordi 48,35. 
Võistkonnas lõid kaasa Elmar 
Pärs, Martin Männik, Mart 
Vingissar ja Kevyn Mäekivi.

16. septembril võistlesi-
me edukalt Viljandis maa-
konna noorte võistlustel. 
Noormeeste A-vanuseklassis 
võitis 200 m jooksu ajaga 23,2 
ja kaugushüppe tulemusega 
6.12 Martin Männik. Kau-
gushüppe tulemus on uus 16-
aastaste kooli rekord. Kuu-
litõukes oli A-klassi parim 

väga tubli isikliku rekordiga 
13.51 Kevyn Mäekivi. Kol-
manda koha kuulitõukes sai 
samuti isikliku rekordi 12.07 
tõuganud Mart Vingissar. 
Odaviskes sai kolmanda koha 
Elmar Pärs isiklikku rekordit 
tähistava 45.69-ga. Ka Mar-
dil õnnestus odavise kenasti 
ning uus rekord oli tõsiasi 
– 42.29. Magnus Tiitus tegi 
südika jooksu 800 m jooksus, 
saades ajaks 2.26,1. Tublilt 
heitsid ketast Hermo Linnas 
ja Kevyn Mäekivi. Hermo 
oli tulemusega 33.40 teine ja 
Kevyn 33.26-ga kolmas. Oma 
esimese proovi tegi Siret 
Müür, tõugates kuuli 7.10, 
mis ei ole sugugi paha tule-
mus algaja kohta.

Sel sügisel ootavad meid 
ees veel maakonna meistri-
võistlused mitmevõistluses 
ja maakonna noorte heitjate 
võistlus. Seejärel hakkame 
valmistuma järgmiseks hoo-
ajaks. Alates 5. oktoobrist 
ootan treeningutele ka uusi 
osalejaid. Kõik 8. – 12. klas-
si õpilased, kes tunnevad, et 
kergejõustik võiks olla see ala, 
millega tegeleda, on oodatud. 
Treeningud hakkavad esi-
algse plaani järgi toimuma 
esmaspäeviti ja neljapäeviti. 
Mõlemal päeval algavad tree-
ningud kell 17.00.

Hannes Männik

Kergejõustiklaste hooaeg hakkab lõppema

VIII Võhma Linnajooks toimub
04. oktoobril 2009. a algusega kell 12.00.

Registreerimine 10.00-11.30 Võhma Gümnaasiumis.
Vanusegrupid:
kuni 12-a poisid ja tüdrukud
13-18-a noormehed ja neiud
19-40-a mehed ja naised
41-55-a mehed ja naised
56 ja vanemad mehed ja naised

Soovijatele kepikõnd! Ootame rohket osavõttu!

Vabamaadlusturniir  
Nublust Nabiks 
III osavõistluse III etapp.
Võistlus toimub 26. septembril 2009. a 
algusega kell 12.00 Võhma kaarhallis.

Osa võtavad vabariigi parimad noormaadlejad.

Tegelikult on pealkiri vei-
di eksitav, sest linnaleht 

pidas vahepeal suvepuhkust, 
Võhma petankarid seda aga 
endale lubada ei saanud ning 
võistlused toimusid järje-
kindlalt. Seda ikka selleks, et 
pidevalt paranev mänguvorm 
heaks tulemuseks vormida.

Oma head vormi tõestasid 
veenvalt „Kõverkäpad“ (Ilmar 
Roosioks, Raivo Ignatov, Rein 
Alliksaar), kes võitsid neljast 
vahepeal toimunud etapist 
kolm ning tagasid endale kind-
lalt üldkokkuvõttes 1. koha.

Korra õnnestus liidrite edu 
väärata „Prentonil“ (Annika 
Alliksaar, Ago Vingissar, Ivan 
Ignatov), seda 6. etappi võites.

Seitsmendal etapil lii-
tus uustulnukana võistkond 
„URM“ (Meeri Kreen, Urmas 
Kreen, Rivo Kreen). Loodeta-
vasti ei kohkunud nad selleks 
ajaks kujunenud tasemest ja 
osalevad edaspidigi.

Kaheksandal (viimasel) 
etapil said oma püssi lõpuks 
paukuma ka „Spartaki“ mehed 
(sel korral Venjamin Levin, 
Arro Alt, Hillar Puskar). Eks 
nad kasutasid ka mitmeid sala-
relvi nii elavjõus kui tehnikas. 
Etapivõidust jäädi vaid punkti 
kaugusele, saadi 2. koht.

Kolmas koht jäi viimasel 
etapil „Täpsetele kuulide-
le“ (Katre Saar, Eduard Sarv, 
Ando Saar).

Sellega sai petangi Võh-
ma karikasari selleks aastaks 
läbi. Kuna on aga huvi Võhma 
täpseima petankari väljasel-
gitamiseks, korraldasime 20. 
septembril algusega kell 11.00 
ka Võhma meistrivõistlused 
üksikmängus (naised ja me-
hed ühes arvestuses). Osavõ-
tumaks on 25 krooni.

Võistlejad tänavad oma 
asendusmängijaid ja hulgalisi 
pöidlahoidjaid!

2009. aasta karikasarja 
lõppjärjestus (arvestades ka-
heksast etapist kuue parema 
tulemusi):
1. „Kõverkäpp“: 0 punkti
2. „Täpsed kuulid“: 9 punkti
3. „Meie“: 10 punkti (Ruve 

Koska/Hillar Puskar/Ur-
mas Puskar/)

4. „Prenton“: 13 punkti
5. „Hõbemuna“: 15 punk-

ti (Luule Tiirmaa/Karl 
Nõmm/Mati Tiirmaa)

6. „Spartak“: 24 punkti
7. „URM“: 35 punkti

Mati Tiirmaa
Võhma petankarite 

nimel

Võhma lahingud III

7.-9. augustil osalesid Võhma linnavalitsuse ametnikud ja voli-
kogu liikmed Läänemaal Tuksis toimunud Eesti Linnade Liidu 
korraldatud suvepäevadel. Üritusest võtsid osa kokku 18 lin-
na-valda. Võhma esindus osales kõigil toimunud aladel ja seda 
edukalt.

Esikoht saavutati rahvastepallis, veekandmise võistlustel ja 
võistkondlikus osavusmängus, teine koht aga kombineeritud 
võistlusel. Ka esinemiskava õnnestus võhmakatel päris hästi.

Kokkuvõttes saavutas Võhma linna esindus väga kõrge II 
koha, kaotades mõne punktiga üldvõitjale Tartule ja edesta-
des Kundat, Rakveret, Tallinna, Viljandit ja teisi linnu kindlalt. 
Järgmisel aastal korraldab nimetatud suvepäevi selleaastane 
võitja Tartu linn. Võidu korral oleks teinud seda Võhma.

Aare Järvik 
Suvepäevadel osalenu

Võhma linnavalitsuse 
ametnikud edukad

Juba teist aastat peeti lin-
napäevade raames Võhma 

linna lahtiseid meistrivõist-
lusi erinevatel spordialadel.
Võrkpall kolmeliikmelistele 
võistkondadele:
1. Raudmees (Karli Ots, 

Tanel Udu, Reimo 
Leemets)

2. Partner (Alard Tallo, 
Andri Tallo, Aldo Umal)

3. Kustuv tuluke (Vil-
jo Prantsus, Ivar Avik, 
Kalvin Markin)

Osales kokku 10 võistkonda. 
Peakohtunik Kuuno Tiitus.

Kiirmale
1.Karmo Kiiman

2.Mart Raudsepp
3.Meelis Haidak
Osales kokku 12 mängijat. 
Peakohtunik Ants Saluste.

Lauatennis
Naised 
1. Julia Kirpu 
2. Helga Vasemägi 
3. Viktoria Kirpu 
Mehed
1. Tauri Tiirmaa
2. Valter Viisut
3. Riho Kivisoo
Osales kokku 6 naist ja 14 
meest. Peakohtunik  Rein 
Koovit.

Puusaagimine
Võistlus toimus lausvihmas, 

mis tingis osavõt-
jate vähesuse (3 
paari) ja pealtvaata-
jate nappuse. I ko-
hale tuli paar Indrek 
Valo-Jevgeni Kirpu, 
kes näitasid metsa-
meeste meistriklas-
si. II kohale tulid 
Kert–Mihkel ja III 
kohale Timo–Mih-
kel. II ja III koha mehed olid 
(suspede väel) ja seetõttu 
neid perekonnanimedega ei 
tuvastatud.
Peakohtunik Ants Saluste.

Mälumäng
1. Aleksander Šmatov, Mar-

git Raudkats, Mihkel Kunila
2. Luule Tiirmaa, Karl 
Nõmm, Ingrid Vesik
3. Maire Kaldma, Peeter 
Püvi, Villu Suik

Peakohtunik Ants 
Kirikal.

Linnapäevade 
korralduskomisjon

Spordist linnapäevadel

Seekordsetel Põltsamaa jõe suvemängudel osalesid Võh-
ma sportlased vaid petangis ja kalapüügis. 
Petangis saavutasid meie võistlejad (Ilmar Roosioks, 

Raivo ja Ivan Ignatov) esikoha.
Ka kalapüügis osalesid nimetatud mehed, kus Raivo 

Ignatovi asemel võistles Agu Ots ja tegid seda edukalt, saa-
vutades I koha. Hinnatava II koha omanikeks said samuti 
võhmakad Indrek Jermakov, Ruve Koska ja Raivo Vares.

Juba paaril aastal on vihjatud, et järgmised Põltsamaa 
jõe mängud võiksid toimuda Võhmas. Ega ma väga selle 
vastu seisagi, sest selleks ajaks peaksid sportimise tingimu-
sed olema palju paremas seisus, kui need seda täna on.

Aare Järvik

Põltsamaa jõe suvemängudelt

Bussis saate:
• nõu pangateenuste kohta
• tellida ja kätte pangakaardi
• makseautomaadist oma kontole sularaha kanda ja välja võtta
• teha arvuti abil makseid
• sõlmida hoiuseid ja erinevaid lepinguid

Pangabussi sõiduplaan internetis: www.swedbank.ee
Küsige lisa 6 310 310

Kõik oma rahaasjad saate korda ajada pangabussis!

Võhma linnavalitsuse juures
peatub pangabuss üle nädala 

esmaspäeviti kell 11.00–12.45
(21. september, 5. ja 19. oktoober,

2. ja 16. november, 14. ja 28. detsember)

Palju õnne!
Veteranide kergejõustiku maailma-
meistrivõistlustel Lahtis saavutas 
Hannes Männik hinnalise viienda koha 
tulemusega 13.34.
Soovime talle head treeninguindu ka 
edaspidiseks.

Võhma linnavalitsus
Spordiklubi Võhma

Algas lauatennise võistlushooaeg

Lauatennise võistlushooaeg algas sel aastal 15. augustil 
Rakveres „Laste GP“ 1. etapiga. Võhma mängijatel läks 

hästi. Kuni 15-aastaste tüdrukute klassis sai Viktoria Kirpu 
3. koha, kuni 13-aastaste tüdrukutest sai Lona Lisa Linder 
ka 3. koha ja kuni 9-a tüdrukutest sai Birgit Kondel 2. koha. 
Poistest sai 2. koha kuni 11-a klassis Rainer Valo.

“Laste GP“ koosneb sel hooajal 10 etapist. Erinevalt eel-
mistest hooaegadest esindavad nüüd lauatennise mängijad 
SK Võhmat, mitte LTK Sakalat.

Septembris on „Laste GP“ 2. etapp 12. septembril, Suu-
re-Jaani valla GP 20. septembril, Sakala karikasarja 1. etapp 
27. septembril ning Viljandimaa noorte meistrivõistlused 
toimuvad 4. oktoobril.

Võhma karikasari algab 11. oktoobril. Kuni gümnaa-
siumi spordihoone ehitustööde lõpuni on sarja võistlused 
kaarhallis.

Rein Koovit
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VASTUS:

________________________________________________

________________________________________________

________________________________________________

NIMI ja AADRESS:

________________________________________________

________________________________________________

________________________________________________   

Müüa Niidu-Madise 
Võhmas (91201:001:2732)
Hind 40000 krooni
Info Tõnis Hilep,  
tel +3725078332 või 
e-kiri 0001@estpak.ee

Õnnitleme lapse sünni puhul!
Kaie Pajul ja Andrus Kulbil (Kulp) sündis
18. juulil poeg MARGUS

Ilona Poduloval ja Taavi Tedrel (Teder) sündis
02. augustil poeg SANDER

Gerli Aasal ja Jaanek Talisainenil sündis
14. septembril tütar KEILIN-LORISE

VÕHMA KRISTLIK 
KOGUDUS

OLED SÜDAMEST TERETULNUD MEIE PÜHAPÄEVASTELE 
TEENISTUSTELE, MIS TOIMUVAD IGAL PÜHAPÄEVAL 

KELL 18.00 KULTUURIMAJAS
SAMAL AJAL TOIMUB LASTELE KA PÜHAPÄEVAKOOL

Piiblitund toimub igal kolmapäeval  
kell 18.00 Koidu9
*************

Pereteenistus toimub pühapäeval, 27. sept 
kell 18.00 kultuurimaja suures saalis 

*************

Lasteklubi toimub pühapäeval, 20. sept, 4. okt, 
18. okt

kell 15.00 (sobib 4-12-aastastele lastele) 
*************

“Ilutulestik tantsugrupp”  
26. sept,10. okt ja 17. okt 

kell 11.00-13.00 kultuurimajas 
(alates 5. eluaastast) 

**************

Noortegrupp toimub igal neljapäeval kell 19.00 
Koidu 9 (alates 12. eluaastast)

TÄPSEM INFO:  
SIMON & HELOISE TEL 4364244

ESA-PEKKA & SOILE TEL 4340291

LEMBIT PALL
11.05.1957 – 26.07.2009

HERBERT MATHIESEN
14.01.1929 – 05.08.2009

HILDA TENNO
19.06.1920 – 28.08.2009

UNO KOPPEL
08.12.1931 – 03.09.2009

ALEKSEI VÄLJA
07.03.1929 – 16.09.2009
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10. oktoober, L Koguduse talgud. Algus kell 10
11. oktoober, P Lõikustänupüha teenistus. 

Kaetud armulaud. Leerikooli algus.
17. oktoober, L Koguduse talgud. Algus kell 10

Koguduse noorteansambel kutsub laulma. 
Alustame 18. septembril kell 17.00 kiriklas.

Leerikooli alustab 11. oktoobril koos 
jumalateenistusega kell 13.00.

Kõik on kutsutud, kõik on oodatud. 
Pilistvere kogudus

PILISTVERE
KOGUDUSE
TEATED

Jumalateenistused Pilistvere kirikus 
igal pühapäeval kell 13.00

Iga kuu 1. pühapäeval on kaetud armulaud

Kontakt: Hermann Kalmus 55 32 789 
hermann.kalmus@eelk.ee

Võta endale aega töö tegemiseks
see on edukuse hind.
Võta endale aega mõtlemiseks
see on jõu allikas.
Võta endale aega lugemiseks
see on tarkuse allikas.
Võta endale aega naermiseks
see on hinge muusika.

Õnnitleme septembrikuu sünnipäevalapsi!
91 24.09 SALME LINDEBERG
86 12.09 MINNA VEIBER
84 03.09 PETR CHIMOV
 24.09 LYDIA VÄLJAK
82 29.09 NADEZHDA KORZHINSKAYA
80 01.09 KARL LUUTRE
 02.09 VILHELMINE LAAMAN
 10.09 VOLDEMAR OLESK
 27.09 ÕILME-LISETTE KOPPEL
75 21.09 MILVI RÕUK
 21.09 KAARIN VARES
65 04.09 TIIT KRUUSIMÄE
 14.09 ENN TOMSON
 20.09 MAIE-LIIS TAKLAJA
60 01.09 HELJO MURASOV

Ristsõna
Vastus tumedalt ääristatud ruutudes. Koostas Heino Laagus.
Eelmises numbris ilmunud ristsõna vastuseks oli: ”Lilleahvatlus”. Õigeid vastuseid laekus 18.
Loosiõnn naeratas Eili Teearule. Õnnitleme võitjat ja ootame uusi lahendusi. Vastusekupongid palume tuua 
linnavalitsusse sekretäri kätte (samast saab kätte auhinna) või panna I korrusel asuvasse postkasti.

Kallis Maire!
Et jätkuks tarmu,
et jätkuks lusti, elurõõmu.
Et püsiks jonn ja uudishimu,
et koos kord peaksime
Su saja aasta pidu.

Palju õnne juubeli puhul soovivad 
töökaaslased Võhma lasteaiast 
Mänguveski


